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رابطه برکناری یک وزیر با روابط عمومی ؟

سلام ناصر خان
 چ��ه حیف ش��د وزی��ر رف��ت؛ آن هم با 
تحصیلات رش��ته حقوق حوزه، آخه خیلی 
مرتبط با صنعت ب��ود. حالا اگه آقای دولت 
خواس��ت تیر خلاص را به صنعت بزند، لطفا 
بنویس��ید یک زیست شناس س��راغ دارید. 
این هم طنزی اس��ت مانند طن��ز پراید۹۰ 
میلیون��ی، وزیر صنعت، معدن و تجارت را با 
خ��ود برد -البته به ق��ول یکی از مردم و بنا 
بر فیلمی که خودشان از پارکینگ وزارتخانه 
گذاشته بودند، نیس��ان یک میلیاردی وزیر 
را برد- که پی��رو برکناری رحمانی در میان 

مردم دست به دست می شد.
با برکن��اری وزیر صنعت، معدن و تجارت 
ب��ه روش وزیر خارج��ه دوران احمدی نژاد، 
خیلی ها معتقدن��د پراید ۹۰ میلیونی باعث 
تغیی��ر وزیر صنعت، معدن و تجارت ش��ده 
اس��ت، بعضی ها مدرک تحصیلی و انتش��ار 
نام��ه مع��اون حقوقی وزیر عل��وم در دنیای 
مج��ازی را باعث تغییر او می دانند، برخی ها 
نام��ه خود رحمانی را ملاک ق��رار داده و از 
فش��ار و جایگاه واعظی در ریاست جمهوری 
حرف می زنند و معتقدند تصمیم گیر اصلی 
در آن س��اختمان تی��م س��ه نفره واعظ��ی، 

نهاوندیان و نوبخت است.
رحمان��ی در نام��ه خ��ود ب��ه توانایی ه��ا 
و رش��د تولی��دی اش��اره کرده که بیش��تر 
تولیدکنندگان می گویند، چشم ما باباقوری 
داش��ته ک��ه نمی دیدیم یا ایش��ان در توهم 
آم��ار غیرواقعی اس��ت که معاون��ان و دفتر 

مبارک شان دراختیارش می گذاشتند.
اما اگر نظر من را بخواهید، همچنان که به 
همه تکه های پازل صنعت، معدن و تجارت 
که مردم اشاره کرده اند، احترام می گذارم و 
هر کدام را بخش��ی از تصویر کامل می دانم، 
اصلی تری��ن قس��مت های تصوی��ر، دانش و 
تجرب��ه و ارتباط با رس��انه و روابط عمومی و 
احترام به افکار عمومی است که شخصی را 

ماندگار یا ساقط می کند.
بررس��ی کارنامه ۳ وزی��ر صنعت، معدن 
و تجارت در حدود ۶ س��ال نش��ان می دهد 
مهندس نعمت زاده با ۴۹ ماه و دانش مرتبط 
و تجربه کافی، به دلیل س��ن و سیاست کنار 
رفت و ش��ریعتمداری با ۱۴ ماه بدون دانش 
علمی در حوزه صنعت و معدن اما با تجربه 
بازرگانی به دلیل جلوگیری از استیضاح این 
وزارتخانه را ترک ک��رد و رحمانی در حالی 
۱۹ ماه، س��کان بزرگ ترین وزارتخانه کشور 
از نظر حجم، ارتباط با مردم، گستردگی در 
کش��ور، پول و قدرت را در اختیار گرفت که 
متاسفانه فاقد دانش علمی در حوزه گسترده 
صنع��ت و معدن و بالطبع تج��ارت بود و از 
همه مهم ت��ر هیچ گونه تجرب��ه ای در حوزه 
مدیریت نداش��ت و حتی مدیریت یک اداره 
کوچک یا یک کارگاه معمولی صنعتی را هم 
تجرب��ه نکرده بود. او در دوره ای که به عنوان 
معاون و قائم مقام نعمت زاده منصوب ش��ده 
بود هم به شهادت خودش، هرگز کار جدی 
نکرد و فقط برای مناسبات سیاسی و ارتباط 

با نمایندگان فعالیت می کرد.
رحمانی به خاطر چند دوره نماینده بودن، 
از ادا و ژس��ت های ظاه��ری وزارت هم دور 
بود که البته این از محاس��ن ایشان به شمار 
می رود؛ بنابراین همیش��ه اطرافیان او بودند 
که می تاختن��د. رحمانی نه تنها نتوانس��ت 
طبقه دهم را به بدنه وزارتخانه متصل کند، 
بلکه با انتخ��اب افرادی در حوزه وزارت، آن 

را کاملا قرنطینه کرد.
درِ وزارتخانه ای که باید همیش��ه به روی 
تولیدکنندگان و کارشناسان و اتحادیه های 
ح��وزه بزرگ صنعت و مع��دن و تجارت باز 

می بود، کاملا بسته شد.
نداش��تن روابط عمومی کارا در وزارتخانه 
و کاریزم��ای ف��ردی، مزید بر علت ش��د تا 
رحمانی در یک س��ال و ۷ م��اه که رهبری 
بزرگ تری��ن وزارتخانه کش��ور را در اختیار 
داش��ت، این وزارتخانه را ایزوله کامل کند و 
بی توجه به رسانه ها و افکار عمومی و باتوجه 
به سوابق نمایندگی و ذهنیتی که از انتخاب 
شدن داشت، بیشتر پیام های انتخاباتی بیان 

کند.

 من شنبه، ۳ اسفند ۹۸ در شماره ۱۴۷۳ 
روزنام��ه در یادداش��تی خط��اب ب��ه آقای 
رئیس جمهوری نوشتم: به ناآزموده مفرمای 
کار و اشاره کردم که بررسی ۱۲ دولت بعد 
از انقلاب نش��ان می ده��د اکثریت اعضای 
هیات  دولت ها دارای دانش مرتبط نیستند 
و این یکی از اساس��ی ترین مش��کلات همه 
۱۲ دولت گذش��ته ب��وده و خواهد بود. این 
آمار اگر با آمار جهانی و کشورهای پیشرفته 
مقایسه شود، شرایط ناامیدکننده تری را به 

ما نشان خواهد داد.
در آن یادداش��ت نوش��تم ک��ه هنوز یک 
س��ال و نیم وق��ت باقی اس��ت. در کارهای 
ب��زرگ، مردمان بزرگ بگماری��د؛ همانطور 
ک��ه در کت��اب »مدیری��ت کوتوله ها« قصه 
امیرعمرولیث بعد از شکست در مقابل امیر 
اس��ماعیل سامانی را ثبت کرده ام که گفت: 
ب��ه کارهای بزرگ مردم��ان خرد گماردم و 
کارهای خرد به مردمان بزرگ سپردم و بر 

من این رفت که می بینید.
و نکت��ه دوم اینکه باتوجه ب��ه همزمانی 
این برکناری با هفته روابط عمومی و شیوه 
بازخورد این خبر در رس��انه ها که هیچ گونه 
حمایتی از آقای رحمانی عزیز انجام نش��د 
و تقریبا همه مطبوعات به عنوان نمایندگان 
اف��کار عمومی و جناح های مختلف از تغییر 
استقبال کردند، نشان دهنده روابط عمومی 
ضعی��ف وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
و ش��خص وزی��ر و بی توجه��ی ب��ه جایگاه 

مطبوعات و ارتباط با رسانه هاست.
فرصت نیست که دوباره از آسیب شناسی 
روابط عمومی صنعت یا این وزارتخانه و آن 
وزارتخانه بگویم که بارها نوش��ته ام. روزنامه 
صم��ت دو روز قبل )ش��نبه( بیش از ۱۰۰ 
هزار کلمه درباره روابط عمومی نوشته بود. 

 ای کاش وزیر جدید حداقل بخواند.
مدیران ارش��د باید از خود س��وال  کنند 
در  افکارس��نجی  واحده��ای  نق��ش  ک��ه 
اعتراض��ات مردم چیس��ت؟ بودجه های کم  
و زی��اد تحقیق و پژوهش در س��ازمان ها و 
وزارتخانه ه��ا در راس��تای وظایف مرتبط با 
مردم چگونه صرف می ش��ود؟ کدام س��وال 
مردم��ی در طول حیات ی��ک وزارتخانه یا 
حتی یک واحد کوچک تولیدی یا خدماتی 
توس��ط روابط عمومی ه��ای عریض و طویل 
پاس��خ  داده  می شود؟ چرا با این  همه سوال 
روزان��ه مردمی از مس��ائل مختلف جامعه، 
هیچ گونه پاس��خ مناسبی از روابط عمومی ها 

یا ادارات افکار عمومی نمی شنویم؟
ه��ر س��ازمان و ش��رکت و کارخان��ه و 
وزارتخانه ای بای��د به مخاطب خود در ازای 
وظایف و مس��ئولیت های خود بیندیش��د و 
همه موان��ع را از میان بردارد. روابط عمومی 
راف��ع موانع موجود اس��ت. هر س��ازمان و 
وزارتخان��ه ای باید به دنبال راهی باش��د که 
به جامعه پیرامون خ��ود بقبولاند که برای 
خدمت ب��ه او به وجود آمده اس��ت. این راه 
از ه��ر جایی که ش��روع و از زبان هر کس 
که گفته ش��ود، باید از دانش روابط عمومی 
بگذرد تا به جامعه برسد. باید افکار عمومی 
را ج��دی گرف��ت، پاس��خگویی و توجه به 
رواب��ط عمومی، عل��م اس��ت؛ جزءلاینفک 
دان��ش مدیری��ت اس��ت. آنه��ا ک��ه توجه 
نمی کنند س��قوط می کنند، من شخصا به 
ه��ر ۳ وزی��ر صنعت، مع��دن و تجارت این 
 توصیه را کردم و ام��روز نمی توانند بگویند

 کسی نگفت.
با سعدی علیه الرحمه همراه شویم: 

گرت مملکت باید آراسته
مده کار معظم به نوخاسته

به خردان مفرمای کار درشت
که سندان نشاید شکستن به مشت

نخواهی که ضایع شود روزگار
به ناآزموده مفرمای کار
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سرمقاله

پی��رو اعلام س��ال ۱۳۹۹ از س��وی مق��ام معظم 
رهبری تحت عنوان س��ال جهش تولید، پروژه های 
عملیاتی و برنامه های زیرس��اختی این س��ازمان در 
قالب موشن گرافی ارائه شد.  به گزارش روابط عمومی 
س��ازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، بر 
همین اس��اس، کشف ذخایر پنهان معدنی به روش 
ژئوفیزیک هوایی به میزان ۱۵۰ هزار کیلومترخطی، 
اکتش��اف منابع معدنی به میزان ۱۲۰هزار کیلومتر 
مرب��ع، تهی��ه اطلاعات پایه زمین شناس��ی ش��امل 

تهیه ۵۰ ورقه-نقش��ه زمین شناسی در مقیاس های 
گوناگون و تجمیع داده ها و اطلاعات تخصصی حوزه 
علوم زمین جهت توسعه پایگاه داده های علوم زمین 
به عنوان پروژه های عملیاتی س��ال جهش تولید در 
س��ازمان زمین شناسی و اکتش��افات معدنی کشور 
یاد ش��ده اس��ت.  همچنین در بخ��ش برنامه های 
زیرساختی در سال جهش تولید به تولید نقشه های 
زمین شناس��ی نس��ل دوم-فاز اول، مستندس��ازی 
اص��لاح س��اختار  و  بهب��ود روش ه��ا  فرآینده��ا، 

فعالیت های زمین شناس��ی و اکتشافی ارتقای نظام 
دولت الکترونیک و خدمات رسانی دیجیتال، توسعه 
و تجهیز آزمایشگاه های علوم زمین با هدف افزایش 
ظرفی��ت آنالیز مواد معدنی، واگذاری و آزادس��ازی 
۳۰محدوده اکتش��افی برای ایج��اد رونق درفعالیت 
بخش خصوصی و برون سپاری پروژه های تخصصی 
به بخش خصوصی و مراکزعلمی کشور با پیش بینی 
حج��م ریالی پروژه ه��ا افزون ب��ر ۵۰۰میلیارد ریال 

اشاره شده است.

مع��اون ام��ور مع��ادن و صنایع معدن��ی وزارت 
صنعت، معدن و تج��ارت گفت: با نگاهی به تولید 
فولاد در س��ال قبل که ح��دود ۲۷ میلیون تن و 
میزان ص��ادرات که حدود ۸.۵ میلی��ون تن بوده 
اس��ت ب��ه فرمولی رس��یدیم که هر ان��دازه تولید 
داشته باش��یم حداقل ۲۵درصد از میزان تولید را 
می توانیم صادر کنیم و بنابراین به تولیدکنندگان 
اع��لام کردیم ک��ه می توانند ب��رای ۲۵ درصد از 

تولیدات خود صادرات را در نظر بگیرند.
ب��ه گزارش ش��اتا، داری��وش اس��ماعیلی افزود: 
محص��ولات ف��ولادی و خود ف��ولاد بای��د قیمت 
قاب��ل قب��ول و مناس��بی ب��رای م��ردم داش��ته 
باش��د؛ چرا ک��ه م��ا تولید کننده هس��تیم، میزان 
 تولی��دات اضافه ه��م داریم که اق��دام به صادرات

 آن کرده ایم.
وی اضافه کرد: برای اینکه چنین اتفاقی بیافتد، 
کارگروه تنظیم بازار مصوبه ای در اواخر س��ال ۹۸ 
داشته که تولیدکنندگان فولاد ۶۰ درصد تولیدات 
خ��ود را در ب��ورس عرض��ه کنن��د و ۴۰ درص��د 
مابق��ی را یا صادرات کرده یا ب��ا عنوان قرداد های 
طولانی مدت با شرکت هایی که بیشتر از ۴۰۰ هزار 
تن در س��ال نیاز دارند قرارداد ببندند و بر اساس 

قرارداد پیش بروند.
تاثیر�مثب�ت�ابطال�برخی�قیمت�ها�در���

بورس
مع��اون ام��ور مع��ادن و صنایع معدن��ی وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت گفت: اتفاقی که در چند 
وقت گذش��ته به ویژه در س��ال جدید افتاده این 

اس��ت که ما مقداری مجبور ش��ده ایم قیمت ها را 
در ب��ورس باطل کنی��م اول اینکه مس��تند ورود 
م��ا تنظیم بازار اس��ت که ب��ه ما اج��ازه می دهد 
قیمت های نامتعارف حذف شوند و مبنای ما برای 
تعریف قیمت های نامتعارف نیز قیمت های جهانی 
بوده است که این کار تاثیر زیاد و البته بسیار بسیار 

مثبتی داشته است.
سال�جاری�میزان�صادرات�محصولات���

فولادی�بیشتر�از�سال�گذشته�خواهد�بود
اس��ماعیلی درباره ص��ادرات محصولات فولادی 
نیز گفت: س��ال جاری تکیه، فش��ار، درخواس��ت 
و سیاس��ت م��ا ب��ر روی ص��ادرات اس��ت و ب��ه 
ط��ور قطع به یقی��ن برنام��ه داریم و ای��ن اتفاق 

خواه��د افت��اد ک��ه می��زان ص��ادرات محصولات 
ف��ولادی در س��ال ۹۹ قطعا بیش��تر از س��ال ۹۸ 
خواه��د ب��ود و می��زان ارز حاص��ل از ص��ادرات 
 محصولات زنجیره فولاد هم بیش��تر از س��ال قبل 

خواهد بود. 
وی ادامه داد: با نگاهی به تولید فولاد در س��ال 
قب��ل که حدود ۲۷ میلیون ت��ن و میزان صادرات 
ک��ه حدود ۸.۵ میلیون تن بوده اس��ت به فرمولی 
رس��یدیم که هر اندازه تولید داشته باشیم حداقل 
۲۵ درص��د از می��زان تولی��د را می توانی��م صادر 
کنی��م و بنابراین به تولیدکنن��دگان اعلام کردیم 
ک��ه می توانند ب��رای ۲۵ درص��د از تولیدات خود 
ص��ادرات را در نظ��ر بگیرن��د و به ای��ن ترتیب با 

لح��اظ ۲۵ درصد ب��رای تولیدکنندگان ش��مش 
و ۲۵ درص��د ب��رای محصولات بع��دی )میلگرد، 
لول��ه، پروفی��ل و...( مجموعا حداق��ل ۵۰ درصد 
 صادرات خواهیم داشت ولی تمرکز روی محصول 

نهایی است. 
مع��اون ام��ور مع��ادن و صنایع معدن��ی وزارت 
صم��ت گفت: در ادامه جمل��ه گفته ایم که پس از 
عرض��ه ۶۰ درصد از محصولات در بورس هر آنچه 
ک��ه باقی ماند را هم می توان ص��ادر کرد و این به 
معنای بس��تن دس��ت صادرکنن��ده و تولیدکننده 
نیس��ت، برعکس دست آنها را باز گذاشته و به آنها 
کمک کرده ایم تا ۲۵ درصد از میزان تولیدات آنها 

براساس تعهد صادر شود.
 از س��وی دیگر این تازه ابتدای کار است یعنی 
این حداقل میزانی است که تولیدکننده به صورت 
قطعی می تواند صادر کن��د یعنی در صورت مازاد 
اجازه دارند از این میزان هم بیشتر صادرات داشته 

باشند. 
اس��ماعیلی گفت: نکته ای که اینجا باید اش��اره 
کنم این است که بحث صادرات ما که قطعا بیشتر 
از سال گذش��ته خواهد بود تاکید ما روی انتهای 

زنجیره با ارزش افزوده بیشتر است. 
یعن��ی ما زمانی ک��ه بتوانی��م میلگ��رد، لوله و 
پروفی��ل، ل��وازم خانگی، ماش��ین و کانکس صادر 
کنی��م، ف��ولاد و ورق به عنوان م��اده خام در نظر 

گرفته می شود. 
 یعن��ی ش��مش م��اده اولی��ه ای ب��رای تولی��د 

اینهاست.

اعلام�برنامه�های�زیرساختی�سازمان�زمین�شناسی�و�اکتشافات�معدنی�

صادرات��2۵درصد�از�تولیدات�محصولات�معدنی

وی اب��راز امی��دواری کرد، ظرفیت ه��ای مختلف 
کنسرس��یوم بین ۲ کشور مورد بررس��ی قرار گیرد 
و تمام این فرصت ها برای تش��کیل کنسرس��یوم را 

مغتنم دانست.
به گفته ماگاسوبا، انتظار می رود کنسرسیوم مزبور 
زمینه س��از انتقال مواد معدنی از جمله بوکس��یت از 

معدن تا بندر در گینه کوناکری شود. 
وزیر معادن گینه کوناکری پس از آگاهی از رش��د 
۱۱ درصدی تولید فولاد ایران در سال ۹۸ و افزایش 
۷۰ درص��دی در ظرفی��ت آلومینیوم کش��ورمان، با 
تاکی��د بر انتق��ال تجربه و توانایی های ۲کش��ور در 
حوزه مع��دن و صنایع معدنی گفت: برای راه اندازی 
پروژه بوکس��یت به دنبال راه حل مناسب هستیم و 
وعده داد برای تامی��ن تضامین لازم برای وام پروژه 

بررسی و نتیجه را اعلام کند.
 براس��اس ای��ن گزارش، خ��داداد غریب پ��ور نیز 
در این نشس��ت گف��ت: ایمیدرو برای فعال ش��دن 
 ق��رار داد بوکس��یت ب��ا گین��ه کوناک��ری آمادگی 

کامل دارد.

رئی��س هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه در حال 
برنامه ری��زی ب��رای فصل جدی��دی از همکاری های 
۲طرف هس��تیم، از وزیر معادن گینه کوناکری برای 
رویکرد توس��عه ای و قبول پیشنهادات ایمیدرو برای 
گس��ترش همکاری ها در سایر حوزه های معدنی و با 
همراهی ذی نفعان اصلی به ویژه تشکیل کنسرسیوم 

با سایر شرکت های معدنی قدردانی کرد.
همچنی��ن در ای��ن جلس��ه گزارش��ی از آخرین 
وضعی��ت پ��روژه و مناقص��ه انتخ��اب پیمان��کار و 
پیش��نهادات برای برون رف��ت از ش��رایط غیرفعال 
کنون��ی ب��ا توج��ه ب��ه اهمیت ای��ن مع��دن برای 
 زنجی��ره تامین آلومینیوم ای��ران و در ادامه زنجیره

 فولاد مطرح شد.
غریب پ��ور توضیح داد: ش��رایط تحریمی ظالمانه 
جهان��ی علیه ای��ران از دلایل  تعیین نش��دن برنده 
مناقصه دو طرف و نیاز به تامین تضامین لازم برای 

وام پروژه بود. 
وی ضمن طرح پیش��نهاد برگزاری جلس��ات بین 
ایمی��درو و وزارت مع��ادن و زمین شناس��ی گین��ه 

کوناک��ری با حضور ش��رکت های ب��زرگ حاضر در 
کنسرسیوم پیشنهادی، گفت: جلسات آینده بین دو 
طرف، به ش��کل ویدیو کنفرانس و به صورت ماهانه 

برگزار خواهد شد.
س��ازمان ایمیدرو با سهام داری ۵۱ درصدی مالک 
پروژه بوکس��یت کش��ور گینه کوناکری اس��ت و به 
منظ��ور ارتق��ای ظرفیت تولید آلومینا در کش��ور و 
تکمیل زنجیره تامین برنامه های توس��عه ای خود را 

دنبال می کند. 
ب��ه گزارش ایرنا، جمهوری اس��لامی ایران و گینه 
اردیبهش��ت ۱۳۹۶ بع��د از ۲۶ س��ال ب��رای تولید 
بوکس��یت و انتق��ال آن به مدت ۲۵ س��ال به ایران 
تواف��ق کردند ک��ه مهدی کرباس��یان، رئیس هیات 
عامل )وق��ت( ایمیدرو با وزیر مع��ادن )وقت( گینه 

کوناکری امضا کردند.
براس��اس تواف��ق مزب��ور، بهره ب��رداری از معادن 
بوکس��یت گینه به مدت ۲۵ سال دیگر تمدید شد. 
ذخیره بوکسیت معدن گینه کوناکری به ۳۰۰میلیون 
تن می رس��د و یکی از منابع تامین مواد اولیه برای 

دس��تیابی ب��ه اه��داف توس��عه صنع��ت آلومینیوم 
در ایران به ش��مار م��ی رود.  همچنی��ن مقامات ۲ 
کش��ور مقرر کردن��د دول��ت گینه با ه��دف پایین 
آوردن هزینه تولید، ع��وارض و مالیات بهره برداری 
از مع��دن بوکس��یت را کاهش داده و اس��تخراج و 
 بهره ب��رداری از این معدن را ب��ه مناقصه بین المللی 

بگذارد. 
مناب��ع مالی ای��ن ط��رح از طریق بانک توس��عه 
اس��لامی و بانک توس��عه افریقا تامین خواهد ش��د. 
ب��ا توجه به برنامه های توس��عه جمهوری اس��لامی 
ای��ران و نیاز صنایع آلومینیوم، پیش بینی می ش��ود 
س��الانه ۴ میلی��ون ت��ن بوکس��یت از ای��ن معدن 
 اس��تخراج و ب��رای تبدیل به پ��ودر آلومینا به ایران

 منتقل شود. 
پروژه بوکس��یت آلومینیوم گینه مهم ترین پروژه 
اقتصادی جمهوری اسلامی ایران است که در افریقا 
م��ورد توجه قرار گرفت��ه و بنا به اط��لاع مقام های 
رس��می، ارزش مناب��ع آن بیش از ۸میلی��ارد دلار 

تخمین زده می شود.

گینه شریک جدید معدنی ایران
 گ�روه معدن:  وزیر مع��ادن و زمین شناس��ی گینه کوناکری 
در ارتب��اط ویدئ��و کنفرانس��ی ب��ا مع��اون وزی��ر صنع��ت، معدن 
و تج��ارت، ایرانی ه��ا را ش��ریکی توان��ا ب��ا ظرفیت ه��ای ایده آل��ی 

 دانس��ت و از هم اندیش��ی ب��رای توس��عه همکاری ه��ای معدن��ی
 استقبال کرد. به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، »عبدالله ماگاسوبا« 
ضمن قدردانی از خداداد غریب پور، رئیس هیات عامل ایمیدرو برای 

برگزاری نشست هم اندیشی پیش��برد برنامه های ۲ کشور در زمینه 
معدن افزود: پیش بینی می ش��ود در جلس��ه آین��ده هیات مدیره، با 

جزییات بیشتر در این رابطه گفت وگو خواهد شد.
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یادداشت

خبر

مدیرعامل ش��رکت دیدگاه��ان غرب گفت: متاس��فانه در 
مواردی ش��اهد وضع سیاست های دس��توری غیرمنطقی در 
بخ��ش صنعت و معدن کش��ور هس��تیم؛ گاه��ی از صادرات 
محص��ول نهایی ک��ه اتفاق��ا مص��رف داخل��ی چندانی هم 
ن��دارد، جلوگی��ری می کنند اما برای خاک ه��ای معدنی که 
مورد مصرف تولیدکنندگان ش��مش س��رب است، هیچ گونه 
سیاس��ت  منع صادراتی اعمال نمی شود. بنابراین پارادوکس 
سیاس��ت گذاری های متولیان امر، چشم انداز صنعت سرب را 

بیش از پیش، تیره و تار کرده است.
جعف��ر حس��ینی پور در گفت وگ��و ب��ا »فل��زات آنلاین«، 
اظهارک��رد: تا پیش از س��ال ۱۳۹۳، فعالی��ت تولیدی ما در 
زمینه شمش س��رب، تا حدودی پراکنده بود، اما پس از آن 
و ب��ا تمرکز بر ایج��اد یک واحد تولیدی مس��تقل و مجزا با 
نام تجاری دیدگاهان غ��رب، فعالیت خود را در زمینه تولید 

شمش سرب، بیش از پیش گسترش دادیم.
 وی افزود: فرآیند تولید شمش سرب مجموعه به دو شیوه 
صورت می گیرد؛ ش��یوه نخس��ت از طریق خ��اک معدنی یا 
اصطلاحا استحصال فلز سرب از خاک استخراج شده معادن 
و شیوه دوم از طریق بازیافت باتری  های فرسوده که البته در 
هر دو شیوه به دلیل کمبود مواد اولیه در مقاطعی، تولید ما 

در این زمینه با مشکلات عدیده ای همراه می شود. 
مدیرعام��ل ش��رکت دیدگاه��ان غ��رب گفت: متاس��فانه 
درحال حاض��ر به دلیل فقدان م��واد اولیه کافی، میزان تولید 
کمتر از میزان ظرفیت اس��می کارخانه اس��ت؛ به طوری که 
رقم درج شده در پروانه بهره برداری برای تولید شمش سرب 
از طریق خاک معدنی، حدود 2هزار تن در س��ال اس��ت که 
این رقم برای اس��تحصال فلز س��رب از طریق بازیافت باتری 

فرسوده، 5 هزار تن در سال ثبت شده است.
صنایع�فلزی،�مصرف�کننده�اصلی�شمش�سرب��

حسینی پور عنوان کرد: شمش س��رب تولید شده معمولا 
در بس��یاری از صنایع همچون صنایع پزشکی، خودروسازی، 
کاشی و س��رامیک )به صورت سرنج( و... کاربرد دارد. با این 
حال، مصرف کننده اصلی شمش سرب، صنایع فلزی هستند 
که م��ا نیز به تبع ای��ن موضوع، تمامی محص��ولات خود را 
به صنای��ع مختلف فلزی در داخل و خارج از کش��ور عرضه 

می کنیم.
تولید�در�چارچوب�های�زیست�محیطی��

مدیرعام��ل ش��رکت دیدگاهان غ��رب اظهار ک��رد: برای 
فرآوری ش��مش س��رب از خ��اک معدنی، معم��ولا علاوه بر 
استفاده از سیستم ذوب، فیلترپرس، خط خردایش نیز مورد 

استفاده قرار می گیرد. 
خط تولید ش��مش سرب این ش��رکت به گونه ای طراحی 
و راه اندازی ش��ده اس��ت که زی��ان کمی به محیط زیس��ت 
وارد می کن��د.  مهم ترین فرآیند ما برای اس��تحصال س��رب 

از باتری فرس��وده، سیستم غبارگیر اس��ت. این سیستم کار 
جلوگی��ری از انتقال دوده ه��ا و آلاینده های ناش��ی از ذوب 
باتری ه��ای فرس��وده در کوره ه��ای دوار را انج��ام می دهد. 
ب��ه ط��ور معم��ول، نح��وه جلوگی��ری از انتق��ال آلاینده ها 
 از طری��ق کیس��ه های تعبی��ه ش��ده در سیس��تم غبارگی��ر 

صورت می پذیرد.
حس��ینی پور اضاف��ه ک��رد: درحال حاضر، 2 ک��وره دوار با 
ظرفی��ت دو تنی در مجموعه وج��ود دارد که معمولا در هر 
س��ری از فرآیند ذوب، تنها یک تن در آن بارگیری می شود. 
خوشبختانه سازمان محیط زیست به صورت فصلی یعنی هر 
۳ماه یک بار، اقدام به نظارت سیس��تم های تولیدی مجموعه 
ش��امل ماش��ین آلات و کوره ها می کند که ای��ن اقدام برای 
شرکت های تولیدی شمش سرب، یک موهبت است؛ چراکه 
انگیزه کافی به تولیدکننده می دهد تا ذیل حفاظت از محیط 
پیرامون و زیس��ت بوم جمعی، اقدامات عملی بیشتری را در 

این زمینه به ثمر بنشاند.
فناوری�اکتسابی�از�کشور�هند��

مدیرعامل ش��رکت دیدگاهان غرب عنوان کرد: در زمینه 
فرآوری ش��مش س��رب از خاک معدنی، از س��ال ۱۳۹۳ تا 
کنون، برای آموزش درباره به روزترین ش��یوه فرآوری شمش 
س��رب، به کشور هندوس��تان س��فر کردیم. در این سفر به 
ط��ور تخصص��ی آموزش ه��ای لازم مربوط به سیس��تم های 
پیش��رفته تولید شمش س��رب را فرا گرفتیم که معمولا در 
ایران، تنها شرکت های بزرگ هستند که از این شیوه ها برای 
تولید س��رب بهره  می گیرند و واحدهای کوچک و متوس��ط، 
 همچنان از ش��یوه های س��نتی برای تولید ش��مش س��رب

 استفاده می کنند.
وی ی��ادآور ش��د: بازار ای��ن صنعت به دلی��ل کمبود مواد 
اولیه، آن چنان رقابتی است که گفتن یا حتی آموزش چنین 
ش��یوه هایی به سایر رقبای داخلی، ممکن است شرکت ما را 
از رقابت سخت و طاقت فرسا در صنعت شمش سرب، خارج 
کند. با این حال، باید توجه داش��ت که چنین روشی، میزان 
بهره وری تولید را به ش��دت ارتقا می ده��د و این برای بقای 
صنایعی ک��ه دچار کمبود مواد اولیه هس��تند، امری حیاتی 

است.

معیار�سرب�مصرفی�در�تولید�باتری��
حسینی پور بیان کرد: یکی از تفاوت های عمده میان باتری 
فرس��وده ایرانی با نمونه خارجی، کیفیت آن است. در واقع، 
هر چقدر کیفیت تولید باتری پیش از فرس��وده ش��دن، بالا 
باش��د، میزان سرب به کار رفته در باتری نیز کاهش می یابد. 
چنی��ن فرآیندی در باتری های ایرانی ب��ه دلیل پایین بودن 
فناوری به کار رفته در ساخت آن، باعث افزایش میزان سرب 

مصرفی در آن می شود. 
بنابراین از دو جنبه چنین مس��ئله ای قابل بررس��ی است؛ 
اول اینک��ه عمر باتری های ایرانی به ش��دت پایین تر از نمونه 
خارجی آن اس��ت و دوم سرب قابل استحصال باتری پس از 
فرسوده ش��دن، برای صنعت شمش سرب بسیار به صرفه تر 
و پرسودتر است. به طور معمول، هر باتری فرسوده در ایران 
باید ۷۳ درصد فلز سرب درون خود داشته باشد که این رقم 

در نمونه خارجی آن، بسیار کمتر است.
مدیرعام��ل ش��رکت دیدگاهان غرب گف��ت: قیمت باتری 
فرسوده به طور معمول بر اس��اس تناژ محاسبه می شود. در 
دی ماه س��ال ۱۳۹۸ قیمت نهایی این محصول، حدود ۱2 تا 
۱۴ هزار تومان به ازای هر کیلوگرم بود؛ در حالی که این رقم 
درحال حاضر به حدود ۱۷ ه��زار تومان به ازای هر کیلوگرم 

افزایش یافته است. 
همچنین در س��ال گذشته به دلیل گران بودن رقم معامله 
باتری فرسوده در کشور، تصمیم به عدم خرید این مواد اولیه 

تولید شمش سرب گرفتیم.
وی یادآور ش��د: معمولا خرده شرکت هایی در کشور وجود 
دارن��د که کار آنها جمع آوری باتری های فرس��وده از س��طح 
اس��تان ها است. این ش��رکت ها به صورت هفتگی باتری های 
جمع آوری ش��ده را که حدودا به ۱۰ تا ۱5 تن می رسند، به 
واحدهای تولید ش��مش س��رب ثانویه می فروشند؛ ما نیز در 
همین زمینه در س��ال گذش��ته، باتری های فرسوده مصرفی 
خود را از این ش��رکت ها تهیه کردیم که نسبت قیمتی آن با 

سایر فروشنده های بزرگ، پایین تر است.
کنوانسیون�بازل�و�محدودیت�واردات��

ک��رد:  عن��وان  غ��رب  دیدگاه��ان  ش��رکت  مدیرعام��ل 
نزدی��ک به 2س��ال اس��ت که در ت��لاش ب��رای گرفتن فرم 
کنوانس��یون بازل به جهت واردات باتری فرس��وده هس��تیم 
ام��ا متاس��فانه با وجود تمام��ی زیرس��اخت های کافی برای 
 واردات، ت��ا این لحظه ام��کان آن به دلای��ل مختلف فراهم 

نشده است.
حس��ینی پور تاکید کرد: بیش��تر واردات باتری فرسوده از 
کشور عراق انجام می ش��ود که البته پس از ناآرامی هایی که 
در این کش��ور در سال گذش��ته به وجود آمده بود تا امروز، 
هیچ گونه وارداتی از این کش��ور محقق نش��ده است. واردات 
باتری فرس��وده از کش��ور افغانس��تان نیز با ش��رایط خاصی 

انجام می ش��ود. از طرفی، واردات باتری از کش��ور ترکیه که 
تا پی��ش از این به طور معمول انجام می ش��د، درحال حاضر 
به دلیل تمرکز این کش��ور بر مصرف باتری های فرس��وده از 
س��وی ش��رکت های داخلی، امکان واردات از این کشور نیز 

وجود ندارد.
عدم�نظارت�بر�واحدهای�تولیدی�غیرمجاز��

مدیرعامل ش��رکت دیدگاهان غرب تصریح کرد: نزدیک به 
۸۰ تا ۹۰ درصد واحدهای تولیدی ش��مش سرب در کشور، 
ب��ه ص��ورت غیرقانونی فعالیت می کنند. متاس��فانه بیش��تر 
ش��رکت های غیرقانونی که بدون پروانه بهره برداری دست به 
تولید شمش س��رب می زنند، علاوه بر اینکه مالیات پرداخت 
نمی کنند بلکه برخلاف مصوبه دولت، واحدهای تولیدی خود 

را در نزدیکی شهر تهران ایجاد کرده اند.
 این د رحالی اس��ت که ش��رکت های قانون��ی همچون ما، 
علاوه بر پرداخت مالیات، باید براس��اس شیوه نامه صادر شده 
از س��وی دولت، مح��ل فعالیت خ��ود را در ۱2۰کیلومتری 
ته��ران دایر کنیم که البته ما نیز بر حس��ب این ش��یوه نامه، 
نق��ل ته��ران  کیلومت��ری   ۱2۰ در  اش��تهارد  ش��هر   ب��ه 

 مکان کردیم.
آینده�مجهول�شمش�سرب��

مدیرعامل شرکت دیدگاهان غرب اظهار کرد: تا زمانی که 
مسئله کمبود مواد اولیه حل نشود، نمی توان آینده ای روشن 

پیش روی صنعت سرب مشاهده کرد.
 متاس��فانه دول��ت و س��ایر متولی��ان ام��ر تولی��د، گاهی 
سیاس��ت هایی را وض��ع می کنند ک��ه هر عقل س��لیمی بر 

نادرست بودن آن مهر تایید می زند. 
ب��ه طور مثال، مش��اهده می ش��ود که گاه��ی از صادرات 
محص��ول نهایی ک��ه اتفاق��ا مص��رف داخل��ی چندانی هم 
ن��دارد، جلوگی��ری می کنند اما برای خاک ه��ای معدنی که 
مورد مصرف تولیدکنندگان ش��مش س��رب است، هیچ گونه 
سیاس��ت  منع صادراتی اعمال نمی شود. بنابراین پارادوکس 
سیاس��ت گذاری های متولیان امر، چشم انداز صنعت سرب را 

بیش از پیش، تیره و تار کرده است.
حس��ینی پور افزود: آین��ده صنعت باتری س��ازی به تولید 
باتری ه��ای لیتیوم ی��ون اختصاص دارد که در این مس��یر، 
مص��رف فلز س��رب یا ب��ه حداقل ممکن خواهد رس��ید و یا 
مصرف آن متوقف می ش��ود. با این حال، باید در نظر داشت 
که راه��ی طولانی برای رس��یدن به این آین��ده، پیش روی 
صنعت کشور قرار دارد؛ به طوری که مسیر ورود این فناوری 
ب��ه ایران، خیلی بیش از آنچه ک��ه تصور می کنیم طولانی تر 

خواهد بود.
 تصور ما این اس��ت که رش��د چنین فناوری برای ساخت 
باتری، تاثیر چندانی بر مصرف فلز سرب در ایران )حداقل تا 

یک دهه اخیر( نخواهد داشت.

مدیرعامل�شرکت�دیدگاهان�غرب:�
صادرات�خاک�معدنی�را�متوقف�کنید!�

تغییرات نامحسوس در بخش معدن
در�بررسی�عملکرد�وزیر�پیشین�صنعت،�معدن�و�تجارت�مطرح�شد

 جای خالی
 وزارت معادن و فلزات

در بیش��تر وزارتخانه ه��ای اقتصادی-اجرایی 
از وزارت نف��ت، صنعت، مع��دن و تجارت، نیرو، 
کار و... گرفته تا وزارتخانه های سیاسی، دفاعی، 
امنیتی، آموزشی، فرهنگی، ورزشی، بهداشتی و 
ارتباطات و حتی معاونت های ریاست جمهوری 
بار اصلی مس��ئولیت ها بر دوش معاونان است و 
این صحبت از گذش��ته نزد دولتمردان به عنوان 

یک حقیقت مطرح بوده است.
 به این ترتی��ب عملک��رد رضا رحمان��ی، وزیر 
پیش��ین صنع��ت، مع��دن و تج��ارت در بخش 
مع��دن را بای��د در معاونت معدن��ی وزارتخانه، 
ایمیدرو و سازمان زمین شناسی جست وجو کرد. 
بای��د گفت با روی کار آم��دن رحمانی در عمل 
تغییرات عمده ای در بخش معدن نداشتیم؛ مگر 
اینکه جعفر س��رقینی جای خ��ود را به داریوش 
اس��ماعیلی داد یا اینکه مهدی کرباسیان به علت 
بازنشس��تگی جای خود را ب��ه خداداد غریب پور 

داد. 
ای��ن معاونت ها نیز تا امروز بر س��ر پس��ت و 
مس��ئولیت خود هس��تند. از طرفی هم عملکرد 
بخش مع��دن را نمی توان منحص��ر در عملکرد 

معاونت ها یا مدیران کل دید! 
چگونه ممکن است مدیران با هر جابه جایی در 
رأس وزارتخانه تغییر کنند اما تغییرات مثبت یا 
منفی در بخش مع��دن رخ ندهد!؟ ازآنجایی که 
دولت یکی از بزرگ ترین بنگاه های اقتصادی در 
کش��ور اس��ت، قوانین و مصوبات بخش معدن و 
اج��رای آن در عمل بیش��تر به نف��ع دولت بوده 
ت��ا یک بخش خصوصی فعال در معدن و صنایع 

وابسته! 
بنابرای��ن اینکه بخواهیم عملک��رد مقام عالی 
وزارتخان��ه در بخش مع��دن را ارزیاب��ی کنیم، 
نتیجه ای ب��رای ما نخواهد داش��ت. در مجموع 
می ت��وان گفت عملکرد بخ��ش معدن در دوران 
محمدرضا نعمت زاده و رضا رحمانی هیچ تفاوتی 
با یکدیگر نداشته و رویه ها و تصمیمات و اجرای 

آنها ثابت بوده است.
 ای کاش رضا رحمان��ی در زمان وزارت خود 
س��عی در توجیه وکلای محت��رم در خانه ملت 
برای جداسازی وزارت صنعت، معدن و تجارت و 

احیای وزارت معادن و فلزات می کرد. 
 امیدوارم جانشین ایش��ان و وزیر جدید پس 
از گرفت��ن رای اعتم��اد از مجل��س، این مهم را 
پیگی��ری و در نطق دفاعیه ای��ن مطلب را بیان 

کند. 
حتی اگر منجر به عدم رای اعتماد وزیر جدید 
شود، باید این مهم را پیگیری کنیم چراکه بحث 

منافع ملی و بلندمدت کشور مطرح است.

موافقت مجلس با طرح 
فهرست قوانین و احکام 

نامعتبر در حوزه معدن

نماین��دگان مجل��س ش��ورای اس��لامی طرح 
فهرس��ت قوانین و احکام نامعتبر در حوزه معدن 
را بررس��ی ک��رده و در نهای��ت آن را به تصویب 

رساندند.
به گزارش ایسنا، براساس ماده واحده این طرح 
احکام قانونی حوزه معدن یادشده در پیوست این 
قانون اعم از اینکه منسوخ ضمنی یا منتفی شده 
و یا م��دت آنها منقضی ش��ده باش��د، بی اعتبار 
هس��تند. احکام قانونی منسوخ ضمنی به تعداد 
۱۸۴ مورد در پیوست این طرح ذکر شده است.

امیربیژن یثربی
  برگزیده بنیاد ملی نخبگان در علوم زمین

 منیر حضوری: 
رئیس جمهوری روز دوش��نبه، 22 اردیبهشت 
در حکم��ی رض��ا رحمانی، وزیر وق��ت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت را برکن��ار و حس��ین مدرس 
خیابان��ی را به عنوان سرپرس��ت ای��ن وزارتخانه 

منصوب کرد. 
بعد از گذشت یک هفته از این تصمیم، روزنامه  
»روزگار معدن« درباره عملکرد نخس��تین وزیر 
عزل شده در دولت یازدهم و دوازدهم در وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گزارشی تهیه  کرده که 

در زیر می خوانید.
معدن�تغییر�محسوسی�نکرده��

عض��و  رضی��ان،  عب��دالله 
کمیس��یون صنایع و معادن 
مجلس ش��ورای اس��لامی با 
اش��اره ب��ه اینک��ه در حوزه 
اکتشاف شاهد پیشرفت هایی 
رحمان��ی  رض��ا  دوره  در 
بوده ایم، اظهار کرد: در این چند س��ال اکتش��اف رشد 
چشمگیری داش��ته و تلاش شده حوزه های جدیدی 

مورد شناسایی قرار گیرد. 
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اس��لامی ادامه داد: ایمیدرو پیرو س��خنان وزیر 
صنعت، معدن و تجارت بیشترین فعالیت را برای 
توسعه حوزه معدن داشته و سرمایه گذاری های 

کلانی انجام داده است. 
در صنایع مختلف معدنی اقدامات شایس��ته ای 
به عم��ل  آم��ده ک��ه از آن جمله می ت��وان به 
حوزه آلومینیوم اش��اره کرد. با تلاش های خوب 
ایمیدرو و وزیر پیشین صنعت، معدن و تجارت 
ش��اهد هس��تیم که در این حوزه به خودکفایی 
رس��یده ایم و در آینده می توانی��م در این حوزه 

صادرات را هم رونق دهیم.
رضی��ان با اش��اره به تحریم هایی ک��ه در حوزه 
معدن کشور ازس��وی امریکا اعمال شده، تاکید 
کرد: تحریم مش��کلاتی را ایجاد کرد و متاسفانه 
بس��یاری از م��واد معدن��ی در مع��رض آن قرار 

گرفتند. 
دول��ت امری��کا خام فروش��ی را آزاد و ف��روش 
محص��ولات معدن��ی را ممن��وع ک��رد و ای��ن 
موجب ش��د س��رمایه گذاری های گس��ترده ما 
در بخ��ش مع��دن و صنایع معدنی ب��ا اختلال 

روبه رو ش��ود. در تمام این م��دت تلاش دولت 
و وزی��ر پیش��ین صنعت، مع��دن و تجارت این 
ب��وده ک��ه از خام فروش��ی جلوگی��ری کن��د و 
 تولی��دات معدن��ی را بیش��تر به س��مت صنایع 

تبدیلی ببرد. 
او تاکی��د کرد: درمجموع با تمام مش��کلاتی که 
کشور باتوجه به تحریم های اعمال شده داشته، 
رحمانی تنها س��عی کرد وض��ع موجود را حفظ 
کند. سیاس��ت های او باعث شد شاهد هیچ گونه 
عقب رفتی نباش��یم و ش��رایط پی��ش از تحریم 

حفظ شود. 
این نماینده مجلس در ادامه با اش��اره به اینکه 
زیرساخت ها در کشور مشکل  دارند، خاطرنشان 
ک��رد: از آنجایی  که زیرس��اخت ها چندان قوی 
نیس��تند، در کل می توانیم بگوییم شرایط حوزه 
معدن نسبت به گذشته تغییر محسوسی نکرده 

است. 
حاص��ل  کش��ور  در  پیش��رفت هایی  هرچن��د 

ش��ده و ج��ای خرس��ندی دارد ام��ا انتظاره��ا 
بی��ش از ای��ن ب��ود و می توان گفت پیش��رفت 
 ش��اخص و قابل توجهی در ح��وزه معدن ایجاد

 نشده است.
 او تاکی��د کرد: حوزه معدن نیاز به زیرس��اخت 
مناس��ب و س��رمایه گذاری قابل توج��ه دارد تا 

بتوانیم از خام فروشی دوری  کنیم.
هزینه�گزاف�انبارداری��

رئیس  ش��عبانی،  کوروش 
کمیت��ه هماتی��ت خان��ه 
معدن ایران در پاس��خ به 
عملکرد  درب��اره  س��والی 
وزی��ر صنع��ت، مع��دن و 
تجارت ب��ا تاکید بر اینکه 
باید ب��ر صادرات بیش از اینها تمرکز می کردیم، 
گفت: اگر نیاز به ارز و درآمد داریم و اگر بناست 
بخش معدن را در س��ال جه��ش تولید به عنوان 
ی��ک بخ��ش پیش��رو معرف��ی کنیم، یک��ی از 

برنامه ه��ای اساس��ی که باید دنبال آن باش��یم، 
تمرکز و تسهیل صادرات است.

رئیس کمیته هماتی��ت خانه معدن ایران با بیان 
اینک��ه باید صادرات و تمام��ی فرآیند گمرکی را 
تسهیل می کردیم، تصریح کرد: برای اینکه تولید 
صادرات محور باش��د باید زمینه آن را مهیا کنیم، 
این در حالی اس��ت که به طور مثال سال گذشته 

هزینه انبارداری چندین برابر شد. 
او تاکید ک��رد: این افزایش هزین��ه برای کالایی 
ک��ه زمان کوتاهی در گم��رک می ماند چندان به 
چش��م نمی آید اما برای مواد معدنی که باید دپو 
ش��وند، خیلی زیاد است. به طور مثال یک کشتی 
برای بارگیری ۴۰ هزار تن س��نگ آهن نزدیک به 
یک ماه زمان نیاز دارد و باید مواد معدنی به تدریج 
دپو ش��وند تا بار کشتی را تامین کنند؛ در نتیجه 
اج��اره انب��ار هزینه س��نگینی را ب��ه معدنکاران 

تحمیل کرده است. 
ش��عبانی با بی��ان اینکه باید حس��اب برخی مواد 

معدن��ی را جدا می کردیم، تصریح کرد: ما باید در 
تصمیم گیری ه��ا برای هزینه انبارداری برای مواد 
معدنی مدل متفاوتی را تعریف می کردیم. برخی 
از مواد معدنی مثل گچ، شن و ماسه آنقدر ارزش 
ذات��ی پایین��ی دارند که صادرات آنه��ا با حداقل 
اجاره انبار هم اقتصادی نیس��ت؛ بنابراین باید با 
تعری��ف سیاس��ت های حمایتی به رش��د تولید و 

صادرات کمک می کردیم. 
رئیس کمیته هماتیت خانه معدن ایران با اش��اره 
به پیامدهای اعمال عوارض صادرات بر سنگ آهن 
نی��ز اظهار ک��رد: به برخی م��واد معدنی عوارض 
صادرات��ی تعل��ق  گرفته، درحالی ک��ه به هیچ وجه 
مصرف داخلی ندارند؛  به طور مثال سنگ هماتیت 
نوعی از سنگ آهن اس��ت که در سیمان، آن هم 
به صورت کلوخه کم عیار اس��تفاده می شود، با این 
حال مس��ئولان مربوط��ه برای آن  ه��م عوارض 

صادراتی بسته اند. 
او تاکی��د ک��رد: باید در ح��وزه مع��دن اقدامات 
کارشناس��ی ش��ده با بررس��ی تمام عواقب انجام 

دهیم تا به شرایط امروز نرسیم. 
 ش��عبانی در پاسخ به این سوال که انتظار شما از 
سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت چیست، 
گفت: بخش معدن موتور محرک صنایع کش��ور 
و تامین کنن��ده م��واد اولیه آن اس��ت و در آینده 
کشورمان بیشتر معدنی می ش��ود. باوجود اینکه 
ما مزیت بالایی در معدن و صنایع معدنی داریم، 
هن��وز در بخش فرآوری از فن��اوری روز دنیا دور 

هستیم.
 در بخش اکتشافات معدنی نیز انگیزه کافی برای 

مکتشفان و بهره برداران وجود ندارد. 
رئی��س کمیت��ه هماتیت خان��ه معدن ای��ران با 
تاکی��د ب��ر اینکه بخ��ش معدن ب��ه حمایت نیاز 
دارد، تصری��ح ک��رد: معدن و صنای��ع معدنی در 
یک دوره میان مدت 2۰ س��اله و با سرمایه گذاری 
متناس��ب و تس��هیل امور و رفع موانع به صورت 
واقعی، نه ش��عاری ممکن اس��ت جایگزین بخش 
عم��ده ای از درآمد نفت کش��ور ش��ود؛ بنابراین 
باید از مع��دن و معدنکاران به عنوان قش��ر مولد 
زحمتکش بی منت که در س��خت ترین شرایط در 
دورترین نقاط با انواع ناملایمات، س��ختگیری ها 
 و قوانین دس��ت وپاگیر همچنان تلاش می کنند، 

حمایت کنیم.



صنایع فلزی و غیرفلزی
چهارشنبه

 31 اردیبهشت 1399
 26 رمضان 1441  

 20 مه 2020
 سال دوم  شماره 362

یادداشت

چالش های  ماندگار
 در صنعت آلومینیوم

صنعت آلومینیوم در 2سال گذشته همچون گذشته 
م��ورد بی مهری قرار گرفت. نه صنایع بالادس��تی و نه 
پایین دس��تی آلومینیوم مورد توجه متولیان در وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تجارت ق��رار نگرفتن��د. همچنان 
اعت��راض ب��ه نح��وه قیمت گ��ذاری و رون��د عرضه و 
تقاضای این فلز، دیده می ش��ود. با وجود اینکه میزان 
ص��ادرات آلومینیوم به ویژه صادرات محصولات صنایع 
پایین دس��تی این فلز در چند س��ال گذشته کاهشی 
بود، ام��ا این چال��ش عارضه یابی نش��د. در واقع این 
صنعت ب��دون متولی به حال خود رها ش��د. به علاوه 
آنکه مس��ئولان هیچ گونه تعاملی با سندیکای صنایع 
آلومینیوم به عنوان تنها تش��کل تخصصی این صنعت 
نداش��تند.  البته اوایل اردیبهش��ت امس��ال جلسه ای 
میان اعضای س��ندیکای صنایع آلومینیوم و حس��ین 
مدرس خیابان��ی در جای��گاه قائم مق��ام وزیر صنعت، 
معدن و تجارت در امور بازرگانی برگزار ش��د. ایش��ان 
در آن موقعیت شنونده خوبی برای حرف های ما بودند 
و قول های مس��اعدی برای رفع چالش های موجود در 
این صنعت دادند. حال اگر قرار گرفتن ایشان در مقام 
سرپرستی وزارت صنعت، معدن و تجارت مانع اجرای 
قول های مس��اعدی که به ما دادند نشود، انتظار داریم 
اتفاقات خوبی برای این صنعت بیفتد.  متاس��فانه در 
دوران فعالی��ت ۳ وزیر قبل��ی، هیچ گونه تعاملی میان 
تولیدکنندگان و اعضای سندیکای صنایع آلومینیوم با 
وزیر وجود نداش��ت. امید داریم در دوره جدید تعاملی 
که شکل گرفته تداوم یابد و در سایه این رابطه، صنعت 
آلومینیوم را از این ش��رایط خارج کرده و به وضعیت 
بهتری برسانیم.  صنعت آلومینیوم جزو معدود صنایع 
کش��ور اس��ت که در اختیار بخش خصوصی اس��ت و 
در چنی��ن ش��رایطی بار تمام مش��کلات آن را بخش 
خصوصی متحمل می ش��ود. بنابراین هر اتفاق مثبتی 
در این صنعت تنها به دس��ت بخ��ش خصوصی انجام 
می شود. درنتیجه دولت برای تحقق اهداف توسعه ای، 
جه��ش تولید و رش��د صادرات غیرنفت��ی، هیچ راهی 
ج��ز تعامل با بخ��ش خصوصی و اس��تفاده از نظرات 
کارشناس��ی آنها ندارد. بهره نگرفت��ن از ظرفیت های 
ای��ن بخش بی تدبیری اس��ت.  بزرگ ترین چالش های 
فع��الان صنایع آلومینیوم کش��ور درحال حاضر تامین 
مواد اولیه اس��ت، چراکه ش��مش آلومینی��وم بالاتر از 
قیمت جهانی آن ازس��وی تولیدکنن��دگان داخلی در 
اختیار ما قرار می گیرد. این درحالی است که صاحبان 
صنایع بالادس��تی آلومینیوم کشور، شمش این فلز را 
ب��ا قیمت پایین تر از نرخ ه��ای جهانی صادر می کنند. 
همین موض��وع رقابت پذیری تولیدکنندگان داخلی را 
در بازارهای بین المللی می کاهد. در چنین ش��رایطی 
تولیدکنندگان محصولات آلومینیومی ترکیه که رقیب 
ما هس��تند به سبب خرید مواد اولیه با قیمت پایین تر 
از س��طح جهانی از صنایع مادر ما، گوی س��بقت را از 
ما می ربایند. بازارهای عراق، افغانس��تان و بسیاری از 
کش��ورهای همسایه بین ما و ترکیه مشترک هستند، 
اما متاسفانه به سبب این بی تدبیری، ترکیه برنده این 
رقابت است.  البته در جلسه ای که با سرپرست وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت در اوایل اردیبهش��ت برگزار 
ش��د، ایشان قول مس��اعد دادند که به زودی شرایط را 
به گون��ه ای فراهم کنند ت��ا صادرکنندگان محصولات 
آلومینیوم��ی بتوانن��د ش��مش را با قیم��ت صادراتی 
دریافت کنن��د. البته این موضوع فع��لا در حد حرف 
اس��ت و باید برای آن ش��یوه نامه هایی صادر و اجرایی 
شود. لازمه اجرایی شدن این موضوع آن است که یک 
متولی و کارگروه مش��خص در ح��وزه وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت برای آلومینیوم تش��کیل ش��ود. در 
همین حال انتظار می رود با برقراری تعاملی مس��تمر 
می��ان متولیان وزارتخانه و اعضای س��ندیکای صنایع 
آلومینیوم مشکلات در اسرع وقت شناسایی شوند، در 
ادامه راه حل های مناسبی برای رفع این مشکلات ارائه 
و شیوه نامه های متناس��ب با آن صادر شود.  تغییرات 
چندباره وزیر صنعت، معدن و تجارت مش��کلاتی را به 
همره دارد، اما چنانچه یک سیاس��ت کلی بر فعالیت 
وزارتخانه حاکم باش��د و هر فردی براس��اس س��لیقه 
شخصی اش فعالیت نکند، تغییرات مدیریتی کمترین 
ضربه را خواهد زد. چنانچه در تدوین اس��تراتژی های 
حاکم بر صنایع از نظرات کارشناسی تشکل های بخش 
خصوصی بهره گرفته شود، پیامدهای این تغییرات به 

حداقل خواهد رسید. 

آریا صادق نیت حقیقی 
 دبیر سندیکای صنایع آلومینیوم 

معاون عملیات امور تغلیظ مجتمع مس سرچشمه گفت: با 
گذشت کمتر از 2 ماه از آغاز سال جدید، افزون بر ۱۰۹هزار 
تن کنس��انتره مس در معادن مس سرچش��مه تولید شد که 
رش��دی معادل ۶ درص��د فراتر از برنامه پیش بینی ش��ده را 

نشان می دهد.
به گزارش ایرنا، علی  قاس��م  پور گفت: با وجود خطر شیوع 
بیم��اری کرونا که منجر به حضور حداقلی کارکنان در محل 
کار ش��د و ضمن اینکه با کمبود ۳۰ درصدی نیروی انسانی 
در امور تغلیظ مواجه هستیم اما با مسئولیت  پذیری کارکنان 
س��ختکوش ام��ور تغلیظ مجتمع سرچش��مه و کار جهادی، 
تولید کنس��انتره در کارخانه تغلیظ مجتمع مس سرچشمه 

به میزان ۶ درصد فراتر از برنامه افزایش یافت.
وی افزود: با توجه به نام گذاری س��ال جدید از سوی رهبر 
معظم انقلاب با عنوان »جهش تولید«پرسنل امور تغلیظ در 
جهت تحقق شعار سال جاری تمام همت خود را برای تولید 

به  کار بستند.

قاس��م پور با تصریح اینکه آنها با مدنظر قرار دادن نقش��ه 
راه س��ال که در رأس آن کرامت انسانی، تفکر و برنامه ریزی 
برای رس��یدن به اهداف بود کار را آغاز کردند اظهار کرد: با 
همت، تلاش، همدلی و مسئولیت پذیری کارکنان سختکوش 
امور تغلیظ مجتمع سرچش��مه در 2 ماه نخست سال جاری 
علاوه بر تحقق برنامه، در تولید کنسانتره حدود ۶ درصد فراتر 

از برنامه پیش بینی  شده تولید داشتیم.

معاون عملیات امور تغلیظ مجتمع مس سرچش��مه گفت: 
پیش بینی کرده بودیم که تا پایان 22 اردیبهش��ت به میزان 
بی��ش از ۴ میلیون و ۵۰۴ هزار و ۱۰۸ تن س��نگ معدن در 
ورودی ام��ور تغلیظ فرآوری ش��ود درحالی که در این مدت 

۴ میلیون و ۵۷۰هزار و ۳۴ تن سنگ معدن فرآوری شد.
وی افزود: میزان فرآوری ۶۶ هزار تن سنگ معدن معادل 

2 درصد فراتر از برنامه پیش بینی تولید بوده است.
معاون عملیات امور تغلیظ مجتمع مس سرچشمه تصریح 
کرد: همچنین پیش بینی کرده بودیم که ۱۰۳هزار و ۸۰تن 
کنس��انتره م��س در این مدت تولید ش��ود ک��ه ۱۰۹هزار و 
2۰۱تن کنس��انتره تولید ش��ده و ۶ هزار و ۱2۰ تن معادل 

۶درصد فراتر از برنامه پیش بینی تولید بوده است.
وی خاطرنش��ان ک��رد: 2 هزار و ۴۰۰ تن کنس��انتره مس 
معادل 2.۵ درصد نس��بت به مدت مشابه سال قبل افزایش 

تولید داشتیم.
قاس��م  پور همچنین با بیان اینکه در تولید مس محتوا هم 

در این مدت پیش بینی کرده بودیم 2۴هزار و 22۳ تن مس 
محتوا تولید شد اظهار کرد: تا کنون 2۴هزار و ۷۰۸ تن مس 
محتوا تولید شده که ۴۸۴ تن معادل 2 درصد فراتر از برنامه 

پیش بینی تولید بوده است.
وی با اش��اره ب��ه اینکه تحقق این تولی��دات در گرو آماده 
به کاری تجهیزات اصلی ش��امل سنگ  ش��کن ها، آس��یاها و 
تجهیزات آبگیری کنس��انتره و باطله است گفت: هدف ما در 
این رابطه ۹۰درصد آماده  به کاری تجهیزات اصلی اس��ت که 
از ابتدای س��ال ۹۹ تا 22 اردیبهشت متوسط آماده  به کاری 

تجهیزات اصلی ۹۶درصد بوده است.
قاس��م پور تصریح کرد: دستیابی به این مهم در گرو پایش 
مس��تمر نیروی انس��انی و تجهیزات است و همین امر باعث 
پایداری و جهش تولید امور تغلیظ در این 2ماهه بوده است.
وی گفت: تلاش کارکنان امور تغلیظ که جهادی در تحقق 
تولی��د فراتر از برنامه در 2ماهه اول س��ال عمل کردند قابل 

ستایش است.

به مناس��بت روز ملی ارتباطات و روابط عمومی شهرداری 
تهران از روابط عمومی ش��رکت ملی م��س با نصب بنر »این 

سازمان یک روابط عمومی خوب دارد« تقدیر کرد.
به گ��زارش مس پ��رس، ب��ه مناس��بت روز روابط عمومی 
ش��هرداری تهران از برخی روابط عمومی های فعال و پویا به 
پاس زحمات روایتگران شفافیت و توسعه دهندگان گفت وگو 
میان شهروندان و سازمان ها با نصب بنر در مقابل سازمان ها 

و ادارات تقدیر کرد.
روی این بنرها ضمن تبریک روز ارتباطات و روابط عمومی 

ب��ا عبارت »این س��ازمان یک روابط عمومی خ��وب دارد« از 
تلاشگران عرصه ارتباطات و اطلاع رسانی تقدیر و تشکر شده 

است.
گفتنی اس��ت، روابط عمومی ش��رکت ملی مس از س��ال 
گذشته بر پایه سیاست گذاری های کلان انجام شده از سوی 
س��عدمحمدی مدیرعامل ش��رکت مس مبنی ب��ر اثرگذاری 
مثب��ت در جامعه کارگری و پرس��نلی و تعام��ل پررنگ تر با 
مخاطب��ان و ذی نفعان بیرونی و تحت مدیریت و برنامه ریزی 
حیدر ضیغمی حرکت ه��ای روبه جلو و پویایی در حوزه خبر 

و اطلاع رسانی، فرهنگ سازی و تعامل سازمان با خانواده های 
کارکنان با انتشار نشریه مس آباد آغاز کرده است. 

همچنین روابط عمومی شرکت مس در سطح ملی در سال 
گذش��ته اقدام به برپایی موکب های کمک رسانی و پذیرایی 
از زائ��ران ام��ام معص��وم )ع( در نقاط مختلف کش��ور، اعزام 
موکب های جهادی و پزش��کی برای خدمت رس��انی در نقاط 
مح��روم و اح��داث بیش از ۷۰ زمین چم��ن مصنوعی برای 
توسعه ورزش و عدالت اجتماعی در نقاط کم برخوردار کشور 

کرده است.

معاون عملیات امور تغلیظ مجتمع مس سرچشمه: 

تولید کنسانتره مس سرچشمه افزایش یافت

تقدیر شهرداری تهران از روابط عمومی شرکت ملی مس

رانت ۴۰ هزار میلیارد تومانی بازار فولاد

رئیس کمیس��یون صنعت و معدن اتاق تعاون ایران گفت: 
ص��ادرات فولاد در ۳ ماه اخیر یا قطع ش��ده یا کاهش یافته 
و مقرر ش��ده صادرات به کشور های شمالی همچون اوراسیا 
و ع��راق و افغانس��تان انجام ش��ود. به گزارش ات��اق تعاون 
ای��ران، فاضل همام��ی گفت: ۱۵ هزار میلی��ارد پرداختی از 
س��وی دولت بابت مصرف انرژی ارزان کشور سبب شده که 
دولت این سوبس��ید را بدهد و هزینه تمام شده ما که شامل 
هزینه استخراج، تبدیل به شمش و... است که این موارد نیز 
هزینه های سرسام آوری ایجاد کرده است. رئیس کمیسیون 

صنعت و معدن اتاق تعاون ایران افزود: فرآیند تولید و سرعت 
خطی دس��تگاه ها رو به رش��د است که با انجام این مهم این 
رقم ها کمتر خواهد شد. همامی در رابطه با صادرات فولاد در 
ایام کرونا گفت: متأسفانه صادرات در ۳ماه اخیر یا قطع شده 
و یا کمتر ش��ده که دولت تمهیداتی را مد نظر دارد که پس 
از کرونا و حتی درحال حاضر صادرات به کش��ورهای شمالی 
همچون اوراسیا و عراق و افغانستان انجام شود.  وی تصریح 
ک��رد: باتوجه به اینکه س��ال جاری به عنوان س��ال »جهش 
تولید« نام گذاری ش��ده یک��ی از بهتری��ن راهکارهای برای 

تحقق این شعار نیز استفاده از ارگان های مردم نهاد همچون 
اتاق های اصناف و تعاون، انجمن ها و اتحادیه ها بوده که آنها 
می تواند راهکارهای خوب و به روز و با تجربه ارائه دهند. اگر 
نظ��ام و دولت تمام تمرکز خود را ب��ر انجمن ها و اتحادیه ها 
گذارد ما بسیار جلوتر خواهیم بود. رئیس کمیسیون صنعت 
و معدن اتاق تعاون ایران با بیان اینکه سال ۹۸ بهترین سال 
تولید فولاد کش��ور بود، تاکید کرد: متأس��فانه در ایام کرونا 
بازارهای ف��ولاد که همان بازارهای هدف ما هس��تند کاملا 
بس��ته بودند و اکنون ۵۶درصد صنف ف��ولاد فعالیت صنف 

خ��ود را آغ��از کرده اند. همامی گفت: توقع م��ا از دولت این 
است که حمایت های لازم را از اصناف همچون حمایت های 

بیمه ای، حمایت های مالیاتی و... را انجام دهد.

افت شدید صادرات فولاد 

 گروه معدن: 
ی��ک عضو هیات مدی��ره انجمن ف��ولاد ایران 
گفت: ران��ت حاصل از تف��اوت قیمت فولاد در 
ب��ورس کالا و ب��ازار آزاد بین 2۵ ت��ا ۴۰ هزار 

میلیارد تومان است.
به گزارش ایرنا، مدت هاست بسیاری از اهالی 
ب��ازار فولاد و آهن از مکانیس��م فروش و قیمت  

این محصولات ابراز نارضایتی می کنند.
داس��تان از این قرار است که دولت به منظور 
حمایت از بازار مصرف داخلی و کنترل نوس��ان 
قیمت��ی، مقرر کرده ح��دود ۷۵ درصد از فولاد 
تولیدی کشور از طریق کانال  های بورس کالا و 
ش��بکه های توزیعی با قیمت ۵درصد پایین تر از 
می��زان فوب به داخل عرضه ش��ود. در نهایت با 
افزایش فاصله از ۵درصد گفته ش��ده، تقاضا در 

داخل برای این محصول بالا رفته است.
با اینکه س��همیه مصرف کننده ها و ثبت نام از 
طریق س��امانه، تدبیری بود که با هدف زدودن 
تقاضای کاذب اجرا ش��د، ام��ا آن طور که اهالی 
بازار  عنوان می کنند، به نظر می رس��د بسیاری 
از تقاضاها تنها برای فروش در بازار آزاد صورت 
می گی��رد که در نهایت موجب پر ش��دن جیب 
برخی دلال ه��ا و همزمان ض��رر تولیدکننده و 

مصرف کننده نهایی شده است.
تف�اوت قیمت ورق ف�ولاد در بازار  �

آزاد و بورس
در ای��ن زمینه رضا شهرس��تانی، عضو هیات 
مدی��ره انجمن فولاد ایران گف��ت: رانت حاصل 
از تفاوت قیمت فولاد در بورس کالا و بازار آزاد 

بین 2۵ تا ۴۰ هزار میلیارد تومان است.
وی اف��زود: متأس��فانه ای��ن ام��ر ب��ه دلیل 
سیاست هایی است که قیمت های بورس کالا را 
پایین تر از قیمت واقعی نگه داش��ته و منتج به 
ایجاد و رش��د بازار دلالی ش��ده است. به عنوان 
نمونه قیم��ت ورق فولاد در ب��ورس کالا ببین 
۶۰۰۰ ت��ا ۶۵۰۰ تومان اس��ت، در صورتی که 
همی��ن ورق بین ۹ تا ۱۱ هزار تومان به دس��ت 
مصرف کننده نهایی می رسد. حدود ۱۰ میلیون 
ورق داریم که این اختلاف قیمت موجب ش��ده 

رقم بالایی رانت ایجاد کند.
شهرس��تانی در ادام��ه توضی��ح داد: قرار بود 
قیم��ت عرضه داخلی ف��ولاد ۵درصد زیرقیمت 

فوب باش��د که منطقی اس��ت، ام��ا در عمل از 
آنجایی که با ارز نیمایی محاس��به می ش��ود که 
خود 2۰ درصد زیر نرخ شناور است، قیمت آن 

2۵ درصد کمتر از ارزش صادراتی می شود.
وی گفت: برنامه ما این اس��ت که ۳۰ میلیون 
تن تولید کنیم که ۱2 میلیون تن آن اس��لب و 

۱۸ میلیون تن شمش است. 
از ای��ن ۱۸ میلیون تن، ۷ میلیون تن مصرف 
داخل��ی داریم، اما مق��رر کرده اند که ۶۰درصد 
ای��ن ۱۸ میلیون تن به داخل عرضه ش��ود که 
این رقم بالاتر از میزان مصرف داخلی است. در 
صورتی که م��ا باید برای حداقل ۱۰میلیون تن 
صادرات برنامه ریزی داشته باشیم. زیرا به خاطر 
کرونا و تحریم ها و کاهش صادرات نفت نیازمند 
یک جایگزین صادراتی هستیم که فولاد کالای 

مناسبی است.
ب��ه گفته این عضو انجمن فولاد، باید علاوه بر 
عرض��ه ۶۰ درصد در بازار بورس، ۱۵ درصد هم 
قرارداده��ای بلندمدت بس��ته و تنها 2۵ درصد 
صادر ش��ود. یعنی ۷۵ درصد محصول به داخل 

عرضه شود که بسیار غیرمنطقی است.

وی گفت: از س��وی دیگر، باید متذکر ش��د، 
برخ��ی کارخانه  های تولید فولاد در ش��هرهای 
بندری اساسا به منظور صادرات احداث شده اند 

و باید کل تولید خود را صادر کند.
شهرستانی عنوان کرد: پیشنهاد ما این است 
که قیمت ها واقعی ش��ود، زی��را با این وضعیت، 
کل زنجی��ره تولی��د از بخ��ش س��نگ آهن ت��ا 
کنسانتره و گندله که هرکدام درصدی از قیمت 
ش��مش هستند، متضرر می ش��وند و نمی توانند 
برای رس��یدن ب��ه چش��م انداز ۵۵ میلیون تنی 

سرمایه گذاری کنند.
برخی خریداران آهن بدون مجوز  �

فعالیت می کنند
اتحادی��ه  رئی��س  رس��تگارپور،  حمیدرض��ا 
فروش��ندگان آهن و فولاد و فل��زات تهران نیز 
عنوان کرد: بازار فولاد مثل بقیه کالاهای دیگر 
مصون از اتفاق ه��ا و چالش های کلی اقتصادی 
کش��ور نیس��ت و این بازار همواره مورد هجمه 

سودجویان بوده است.
وی اف��زود: ب��ا توجه ب��ه اینکه ف��ولاد جزو 
بازارهای��ی اس��ت ک��ه بعض��ا به عن��وان کالای 

س��رمایه ای و در نقش حاف��ظ ارزش پول به آن 
نگاه می ش��ود، هدف س��رمایه های س��رگردانی 
اس��ت ک��ه بس��یاری از بازارهای مش��ابه را هم 

متلاطم می کند. 
رو روال عادی این است که بازار دست اهالی  
خود ب��ازار اع��م از تولیدکنن��ده، توزیع کننده 
و صادرکنن��ده  باش��د. اما موضوع��ی که باعث 
سوءاس��تفاده از این بازار شده، هماهنگ نبودن 
حلقه های اثرگذار در این بازار اس��ت. نبود این 
هماهنگی موجب شده که برخی از این فاصله ها 
بهره ب��رداری کنند و در این زم��ان، رانت هایی 

نصیب این افراد شود.
رس��تگارپور نیز با اش��اره به اینک��ه این رانت 
ب��ه دلیل اخت��لاف بین قیمت کارخان��ه و بازار 
بورس و قیمت مصرف کننده ایجاد شده، افزود: 
افرادی که با رفتارهای س��وداگرانه سرمایه خود 
را در ای��ن ب��ازار می ریزند، از بازار ما نیس��تند 
و عموم��ا کس��انی هس��تند ک��ه از رانت ه��ای 
مختل��ف بهره مندند و ما )صنف توزیع کنندگان 
 آه��ن و ف��ولاد( واقع��ا از هوی��ت ای��ن اف��راد

 بی اطلاع هستیم.

وی با اش��اره ب��ه اینکه حق طبیعی ماس��ت 
که بدانیم اینها چه کس��انی هستند، گفت: من 
خ��ودم موضوع را پیگیری ک��ردم و مکاتباتی با 
وزارت صنعت، مع��دن و تجارت، اتاق اصناف و 
دیگر مس��ئولان داش��ته ام که متأسفانه تا امروز 
پاس��خگو نبوده ان��د. هنوز هیچ کس پاس��خگو 
نبوده ک��ه بگوید این افرادی ک��ه آهن در بازار 
خریداری می کنند، چه کس��انی هستند. طبق 
قان��ون مس��ئول توزیع این محصول در کش��ور 
صنف ماس��ت. هر ش��خص دیگر و با هر عنوان 
 دیگ��ر اگر مجوز نداش��ته باش��د، از نظر قانون

 متخلف است.
ای��ن عضو اتحادیه توزیع آهن و فولاد توضیح 
داد: کس��انی ک��ه این محص��ول را در بورس یا 
دیگر بازارها عرضه می کنند، خارج از کانال های 
قانون��ی فعالی��ت  می کنن��د و به ای��ن وضعیت 
هم ع��ادت کرده اند. بنابراین م��ا از قوه قضاییه 
و وزارت اطلاع��ات درخواس��ت کرده ای��م ک��ه 
در ای��ن زمین��ه به م��ا کمک کنن��د و اگر این 
کم��ک انجام ش��ود، با توجه ب��ه اینکه چندین 
 ه��زار واحد توزیع��ی داریم، می توانی��م بازار را 

ساماندهی کنیم.
وی در ادام��ه گفت: این اتف��اق در هفته های 
گذش��ته به ش��دت روی بازار تأثیر گذاش��ته و 
قیمت ها به ش��کل نجومی رش��د کرده اس��ت. 
به عن��وان نمون��ه، در یک روز آه��ن بدون هیچ 
توجیه��ی یک ه��زار توم��ان نوس��ان می کند. 
بنابرای��ن اگر هماهنگی بی��ن ناظر و ناظم بازار، 
وزارت صمت، س��تاد تنظیم بازار، اتحادیه آهن 
و فولاد و تولیدکنندگان وجود داش��ته باش��د، 
می ت��وان از رانت جلوگیری ک��رد، اما اکنون در 

این حوزه به صورت جزیره ای عمل می شود.
س��امانه  نق��ش  درب��اره  رس��تگارپور 
مصرف کننده ه��ا در کنت��رل تقاضای کاذب نیز 
توضیح داد: برخی بیش��تر از نیاز مصرفی ش��ان 
محص��ول خری��داری می کنند و مابق��ی آن را 
در ب��ازار آزاد توزی��ع می کن��د، بنابراین صرف 
ثبت ن��ام در س��امانه نمی توان��د از این وضعیت 
جلوگیری کند. لازم است تولیدکننده محصول 
خ��ود را از کان��ال توزیع کننده ها بفروش��د، در 
 غی��ر این ص��ورت، چنین مش��کلاتی به وجود

 می آید.
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یادداشت

امکان صدور ضمانت نامه ریالی از سوی بانک های عامل 
در فرآین��د ص��ادرات فولاد موضوعی بود که در نشس��ت 
اخیر کارگروه تخصصی شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی بررسی و مقرر شد برای رفع ابهام در این بخش 
مکاتباتی بین دبیرخانه شورای گفت وگو و اداره مقررات، 
مجوزهای بانکی و مبارزه پول شویی بانک مرکزی انجام 

شود.
به گزارش اتاق ایران، نشست آنلاین کارگروه تخصصی 
ش��ورای گفت وگوی دولت و بخ��ش خصوصی با موضوع 
بررس��ی ام��کان ارائ��ه ضمانت نامه ریالی ب��رای صادرات 
فولاد کش��ور برگزار ش��د. در این جلس��ه تصمیم گرفته 
ش��د ب��رای رفع ابهام��ات موج��ود در قان��ون، مکاتباتی 
بی��ن دبیرخان��ه ش��ورای گفت وگ��و و اداره مق��ررات، 
 مجوزه��ای بانک��ی و مب��ارزه پولش��ویی بان��ک مرکزی

 انجام شود.
محس��ن عامری، مدیر دبیرخانه ش��ورای گفت وگو در 
تش��ریح این مس��ئله به افزای��ش مزیت ه��ای رقابتی در 
صادرات انواع محصولات فولادی در سال های اخیر اشاره 
کرد و گفت: متأس��فانه به دلیل وج��ود تحریم ها و لزوم 
تهیه و تنظیم اس��ناد حمل به ص��ورت ویژه، صادرات به 
صورت مس��تقیم بی��ن تولیدکنن��دگان ف��ولاد در ایران 
و مصرف کنن��دگان نهای��ی انجام نمی ش��ود. در این بین 
ش��رکت های تولیدکننده محصولات را به صورت تحویل 
در بندرها ایران )FOB( به فروش می رسانند، درحالی که 
مصرف کنن��دگان نهای��ی کالا را در بندرها مقصد تحویل 
می گیرن��د )CIF( و وج��ه آن را پس از ورود کش��تی به 

بندر مقصد پرداخت می کنند.
براس��اس اظهارات او محدودیت های ناش��ی از تحریم 
باعث شده برخی ش��رکت های بازرگانی به عنوان واسط، 
وارد عمل ش��وند تا فرآیند ص��ادرات را با دریافت کالا از 
تولیدکنن��ده در ایران و حمل و تحویل آن به خریدار در 

خارج از کشور تکمیل کنند.
 این شرکت ها برای تحویل فولاد از تولیدکننده و تعهد 
به بازگش��ت ارز حاصل از صادرات به کش��ور، مجبور به 
ارائه ضمانت نامه ارزی به تولیدکننده فولاد هس��تند. این 
در حالی اس��ت که عمده تولیدکنندگان فولاد با شناخت، 

اعتماد و گاهی مالکیتی که بر شرکت های بازرگانی دارند، 
الزامی به دریافت ضمانت نامه ارزی از ایش��ان ندارند و با 
صدور ضمانت نامه ریالی از سوی خریدار نیز آماده تحویل 
بار هستند، اما بانک های عامل از صدور ضمانت نامه ریالی 
برای این نوع معامله امتناع می کنند و آن را خلاف قانون 

می دانند.
مدیر دبیرخانه ش��ورای گفت وگو با تأکید بر این نکته 
که یک��ی از راهکارهای افزایش می��زان صادرات فولاد از 
ایران ارائه ضمانت نامه ریالی از س��وی ش��رکت بازرگانی 
به تولیدکننده اس��ت، تصریح کرد: به استناد تبصره ماده 
۵۲ ش��یوه نامه ناظر بر ضمانت نامه بانکی )ریالی( مصوب 
ش��ورای پول و اعتبار، صدور ضمانت نامه ریالی به عنوان 
وثیق��ه تعهدات و تس��هیلات ارزی با هر عن��وان ممنوع 
اس��ت. بانک ها و مؤسس��ات اعتباری با استناد به همین 
تبصره، ضمانت نامه ریالی برای شرکت های بازرگانی بابت 
تضمین بازگش��ت ارز حاصل از صادرات به ش��رکت های 

تولیدکننده صادر نمی کنند.
حس��ین معصومی، نماینده اداره مق��ررات، مجوزهای 
بانک��ی و مبارزه با پولش��ویی بانک مرکزی در پاس��خ به 
موضوعات مطرح ش��ده تش��ریح کرد: در تبصره ماده ۵۲ 
ش��یوه نامه یادش��ده، نظر قانون گذار بر ممنوعیت صدور 
ضمانت نامه ریالی برای تعهدات و تس��هیلات ارزی است 
که بانک یا موسس��ه اعتباری صادرکنن��ده ضمانت نامه، 
خ��ود یک تعه��د ارزی را قبول کرده باش��د؛ ام��ا اگر در 
ص��دور ضمانت نامه، تعهد بانک یا موسس��ه اعتباری یک 
تعهد ریالی باش��د، ممانعتی از ص��دور ضمانت نامه ریالی 
برای ش��رکت های صادرکننده فولاد وجود ندارد، چراکه 
در اینجا ضمانت دهنده و ضمانت گیرنده هر ۲موسس��ه 
غیر بانکی هس��تند و با تواف��ق یکدیگر این ضمانت نامه را 

رد و بدل می کنند.
در نهای��ت قرار ش��د دبیرخان��ه ش��ورای گفت وگو در 
مکاتبات��ی رس��می از اداره مقررات، مجوزه��ای بانکی و 
مبارزه پول ش��ویی بانک مرکزی درخواس��ت کند تا این 
اداره با صدور بخش��نامه ای خطاب به بانک ها و مؤسسات 
اعتباری، ابهام ایجاد شده را رفع کرده و مشکل به وجود 

آمده بر سر راه صادرات فولاد را برطرف کند.

ش��رکت ملی فولاد ایران اعلام کرد: هیچ گونه تخلفی 
در اسناد پروژه سپید دشت وجود ندارد و همه تصمیمات 

برای تسریع در راه اندازی آن گرفته شده است.
به گ��زارش ش��رکت ملی فولاد ای��ران، ب��ا توجه به 
محدودیت های ناش��ی از تحریم های ظالمانه، ش��رکت 
MME از مجموع کنسرس��یوم پروژه فولاد سپید دشت 

جدا شد و شرکت Yamu جایگزین آن شد.
ف��ولاد سپید دش��ت )چهارمح��ال و بختی��اری( یکی 
از طرح ه��ای فولاد اس��تانی ب��ه ظرفی��ت ۸۰۰ هزار تا 
یک میلیون تنی اس��ت که پس از س��ال ها توقف بدلیل 

مشکلات مالی، در دولت یازدهم راه اندازی شد. 
بر اساس این گزارش، برابر قراردادی که با کنسرسیوم 
امضا ش��ده، مسئولیت پاس��خگویی با کارفرماست و در 
قال��ب Jointy Severaly مس��ئولیت تضامنی دارند 
و رهب��ر کنسرس��یوم به عن��وان راهبر و مس��ئولیت ها 
تقس��یم ق��رارداد  مطاب��ق  کنسرس��یوم  درون   در 

 شده است.
همچنین از آنجایی که بخش بس��یار زیادی از خرید 
خارجی قبل از زمان ش��روع تحریم های از سوی شرکت 
MME خریداری ش��ده بودند و رقمی حدود ۵میلیون 
یورو باقی مانده اقلام بود و با توجه به اینکه امکان انتقال 
وجه به بانک های معرفی ش��ده از سوی MME )ایران 
اروپا و ملی هامبورگ( از طریق کارگزاری ها میسر نبود 
و ش��رکت های کارگ��زار باوجود گذش��ت حدود یک ماه 
)پس از تأمی��ن معادل ریالی( ام��کان انتقال را منتفی 
دانس��تند، در مهر ۹۸ در محل ط��رح با حضور مدیران 
عامل کنسرسیوم و شرکت MME جلسه رسیدگی به 

مسائل مربوطه تشکیل شد.
براس��اس تصمیم��ات اتخاذ ش��ده در جلس��ه مزبور، 
اعلام ش��د باوجود پیگیری ه��ا و تذکرات متعدد و حتی 
اعلام کتبی ش��رکت آس��کوتک که در جلس��ه ۲۴ تیر 
)۱۴جولای( موظف ش��ده بود نسبت به سفارش گذاری 
تجهی��زات باقی مان��ده اقدام کن��د، ولی اقدام��ی انجام 
نش��ده و اتمام طرح من��وط به تأمین اق��لام باقی مانده 
اس��ت، بنابرای��ن به رهب��ر کنسرس��یوم مأموریت داده 
ش��د که برابر ق��رارداد اق��دام کند و خری��د تجهیزات 

باقی مان��ده، ب��دون دریاف��ت هیچ گونه هزین��ه مازادی 
نهایی ش��ود. علاوه بر این جابه جای��ی وظایف در داخل 
کنسرس��یوم ۱۰۰درصد قانونی بوده و خلاف هیچ گونه 
مف��اد قراردادی نیس��ت و در صورتجلس��ه آبان س��ال 
۹۸ بین اعضای کنسرس��یوم، موارد به ش��کل ش��فاف 
تعیین تکلیف شده و ش��رکت های MME، فولاد پایا، 
مجری طرح سپید دش��ت، مش��اور ط��رح و مدیرعامل 
ش��رکت ملی فولاد ایران صورت جلس��ه را در چارچوب 
تس��ریع در اتمام طرح امضاء کرده اند که باردیگر اعلام 
می ش��ود هیچ گونه منع قانونی نداش��ته و کنسرس��یوم 
 پیمان��کاران موظ��ف به پاس��خگویی ب��ه کارفرما طبق

 قرارداد است.
این گ��زارش می افزاید، برابر توافق های انجام ش��ده، 
ش��رکت فولاد پایا) رهبر کنسرسیوم( اقدام به پیگیری 
و س��فارش گذاری باقی مانده کالاها به وس��یله شرکت 
آس��کوتک آلمان ک��رده و تفاهمنامه مربوط��ه در این 
زمین��ه امض��اء می ش��ود و س��رانجام پ��س از تغییرات 
مدیریتی در MME و آس��کوتک و ب��ا توجه به اینکه 
س��ازمان ایمیدرو سهامدار هر ۲شرکت MME و فولاد 
پایاس��ت، برابر دس��تور قائم مقام ایمیدرو در تاریخ ۱۴ 
دیم��اه ۹۸ باردیگر باتوجه ب��ه اختیارات کارفرما، خرید 
باقی مان��ده به MME منتقل می ش��ود و معادل ریالی 
ب��رای تأمین ح��دود ۵ میلیون یورو نیز که به حس��اب 
ش��رکت فولاد پایا در آذر ۹۸ واریز ش��ده بود در اسفند 
۹۸ مس��ترد ش��د و بنابرای��ن با وجود نقش ف��ولاد پایا 
 MME در کنسرس��یوم، در نهای��ت خرید به ش��رکت 

بازگشت.
بنابرای��ن هیچ گون��ه تخلفی در اس��ناد پ��روژه فولاد 
سپید دش��ت که در فضای مجازی انتش��ار یافته وجود 
ن��دارد و هم��ه تصمیمات ب��رای تس��ریع در راه اندازی 
 پ��روژه ب��وده و در این پ��روژه اق��دام غیرقانونی صورت 

نگرفته است.
همچنین ش��رکت ملی فولاد ای��ران، به دلیل مطالب 
خ��لاف واقع و افترا که در فضای مجازی در این ارتباط 
با قصد تش��ویش اذهان عمومی انجام ش��ده، موضوع را 

به وسیله مراجع قانونی پیگیری خواهد کرد.

تخلفی در پروژه سپید دشت وجود نداردبررسی امکان ارائه ضمانت نامه ریالی برای صادرات فولاد

فولاد در انتظار تحولات بنیادین
درخواست های فولادی ها برای بهبود وضعیت بازار بررسی شد:

ریشه ناکامی ها در یک وزارتخانه

ک��ه  زمان��ی  از 
صنع��ت،  وزارت 
مع��دن و تج��ارت 
گرف��ت،  ش��کل 
تاکن��ون هیچ وزیر 
موفق��ی ب��ر ای��ن 
ننشس��ته  مس��ند 

اس��ت. مگ��ر یک ف��رد همزمان ب��ه چند ح��وزه و تخصص 
می تواند مسلط باشد؟ صنعت، معدن و تجارت هرکدام دنیای 
گس��ترده ای هس��تند. اداره هرکدام از این حوزه ها به مدیری 
متخص��ص، توانمند و حرفه ای نی��از دارد. فعالیت در هرکدام 
از ای��ن حوزه ها گس��تردگی و پیچیدگی ه��ای خاص خود را 
دارد؛ بنابرای��ن نمی توان فردی را پیدا کرد که در هر ۳ حوزه 
یادش��ده، متخصص باشد.  در چنین ش��رایطی هیچ کدام از 
وزیران پیشین صنعت، معدن و تجارت نیز عملکرد موفقی را 

از خود به نمایش نگذاشتند. 
محمد ش��ریعتمداری با آنکه س��ابقه وزارت بازرگانی را در 
دوران ریاست جمهوری س��یدمحمد خاتمی بر عهده داشت 
و فعالیت ه��ای دیگر اقتص��ادی را در کارنامه خود ثبت کرده 
بود، اما نتوانس��ت از عه��ده مدیریت ای��ن وزارتخانه بربیاید. 
محم��د نعمت زاده نیز در طول س��ال های گذش��ته س��ابقه 
طولانی مدت، اجرایی و وزارت را بر عهده داش��ته اس��ت، اما 
کارنامه درخش��انی از عملکرد خود در وزارت صنعت، معدن 
و تجارت به نمایش نگذاش��ت.  ش��رایط ب��رای رضا رحمانی 
دشوارتر از وزیران پیش��ین بود. چراکه ایشان فارغ التحصیل 
رشته حقوق از دانشگاه آزاد اسلامی هستند. مدرک تحصیلی 
ایش��ان در رش��ته حقوق هیچ ارتباطی با فعالیت ایش��ان در 
وزارت صنعت، معدن و تجارت نداش��ت. درواقع به هیچ کدام 
از ۳ ح��وزه مورد بحث مس��لط نبود. این درحالی اس��ت که 
حتی فردی همه ف��ن حریف نیز در مدیری��ت این وزارتخانه 
عری��ض و طویل می ماند. چه برس��د به ش��خصی که وکیل 
مجلس ش��ورای اسلامی بوده و س��ابقه اجرایی نداشته است. 
در چنین شرایطی این دست انتصاب ها ظلم به همان فرد، به 
دولت و ظلم به ملت اس��ت. از همان ابتدا معلوم بود که این 
ف��رد از عهده اداره چنین وزارتخان��ه ای بر نمی آید.  درنتیجه 
می توان اینط��ور جمع بندی کرد که صنعت، معدن و تجارت 
به قدری متفاوت از یکدیگر هس��تند که هدایت آنها در کنار 
هم امکان پذیر نیست. این تفاوت به قدری فاحش است که در 
برهه ای از زمان برخی فعالان بخش خصوصی پیشنهاد دادند 
معدن به س��بب شباهت س��اختاری در کنار وزارت نفت قرار 
گیرد، چراکه هر دو انفال هس��تند، از اکتشاف آغاز می شوند 
و وجوه مش��ترک زمین شناسی دارند.  در همین حال افرادی 
که در مس��ند وزارت قرار می گیرند از توانمندی قابل توجهی 
برخوردار نیس��تند. حال این افراد می خواهند برای صاحبان 
سرمایه و تولیدکنندگان تصمیم گیری کنند. معلوم است که 
در چنین شرایطی ساختار کلی اقتصاد کشور معیوب خواهد 
ش��د. فردی غیرمتخصص برنامه ای غیرکارشناسی می نویسد 
که بهترین مجریان هم کاری برای بهبود شرایط از دستشان 
بر نمی آید.  بس��یاری از معاونت های وزارت صنعت، معدن و 
تجارت تنها تحصیلات دانشگاهی دارند، اما تاکنون حتی یک 
کیلو ماده معدنی صادر نکرده اند. یعنی اقتصاد معدن و صنایع 
وابسته به آن را نمی شناسند. نتیجه آن هم می شود وضعیت 
کنونی زنجیره فولاد. کما اینکه شاهد آن هستیم در شیوه نامه 
جدید معاونت معدن و صنای��ع معدنی میزان صادرات فولاد 
محدود ش��ده اس��ت. در ادامه با اعت��راض تولیدکنندگان و 
فعالان این صنعت، این ضرایب تغییر می کند. مگر می ش��ود 
حاصل کار کارشناس��ی را یک شبه تغییر داد؟  فرد جدیدی 
که در این منصب قرار گرفته، شعارهای جدید سر می دهد و 
برنامه هایی را برای فعالیت خود مطرح می کند، با این وجود، 
در م��دت زم��ان کوتاه فعالی��ت این مدیران، مان��ع از تحقق 
شعارهای آنها می شود. متاسفانه در کشور ما برنامه های کلان 
و سیاس��ت های طولانی مدت وجود ندارد. همین موضوع نیز 
مانع پیشرفت اس��ت، اما روند توسعه در سایر کشورها کاملا 
متفاوت است. به عنوان مثال، می توان از کشور ترکیه نام برد. 
مدیریت این کشور از زمان ترک العزال )یعنی ۲۰ سال پیش( 
تاکنون بارها تغییر کرده اس��ت. در این ۲۰ س��ال دولت های 
مختلف��ی با دیدگاه های متفاوت، مس��ئولیت اداره کش��ور را 
برعهده گرفتند. اما در تمام این تغییرات، برنامه های توس��عه 
اقتصادی کش��ور عوض نش��د و تنها مجریان آن برنامه تغییر 
کردند. این روند در س��ایر کشورها نیز دنبال می شود؛ گویی 
ماشینی در حرکت است و تنها راننده آن عوض می شود.  ما 
در ای��ران برای اقتصاد، سیاس��ت و توس��عه برنامه نداریم. به 
همین دلیل اس��ت که یک رئیس جمه��وری می گوید: »قطار 
هس��ته ای ترمز برید، تحریم کردند، بکنن��د، ما کار خودمان 
را می کنی��م.« رئیس جمهوری بعدی برجام را مطرح می کند 
و احتم��الا در دوره ه��ای بعدی با برجام مخالفت می ش��ود و 
می گویند: »به زندگی در تحریم عادت می کنیم.«  این ضعف 
در س��ایر بخش های کشور و در س��طوح اقتصادی نیز جاری 
است. در چنین شرایطی و با توجه به زمان محدود باقیمانده 
از عمر دولت حسن روحانی، برنامه های سرپرست جدید عمر 

چندانی نخواهند داشت. 

 کامران وکیل
 دبیرکل اتحادیه صادرکنندگان
 و تولیدکنندگان 

 گروه معدن: 
تنظی��م ب��ازار فولاد یک��ی از مهم ترین م��واردی بود که 
به ویژه در ماه های اخیر فعالیت رضا رحمانی در مسند وزیر 
صنعت، معدن و تجارت خبرساز شد. حتی برخی نابسامانی 
در ای��ن زنجیره را یک��ی از دلایل برکن��اری وی می دانند. 
حسین مدرس خیابانی در حکمی از سوی رئیس جمهوری 
به عنوان سرپرس��ت وزارت صنعت، معدن و تجارت انتخاب 
ش��د. حال روزنامه »روزگار معدن« برای بررس��ی عملکرد 
رحمانی در جایگاه وزیر و درخواس��ت فعالان صنعت فولاد 
کشور از سرپرس��ت وزارت صنعت، معدن و تجارت، با این 

تولیدکنندگان گفت وگو کرده است. 
عملکرد رانت خیز قابل دفاع نیست �

س��یدرضا شهرس��تانی، عضو هیات 
مدیره انجم��ن تولیدکنندگان فولاد 
ایران درباره عملکرد رضا رحمانی در 
جای��گاه وزارت صنع��ت، مع��دن و 
تجارت به »روزگار معدن« گفت: در 
دوران وزارت رحمانی، زنجیره فولاد 
ب��ا چالش های بس��یار بزرگ��ی روبه رو ش��د و حتی همین 
مش��کلات را باید یکی از دلایل برکناری ایشان عنوان کرد. 
این نابس��امانی ها زمین��ه ایجاد رانت بی��ن ۲۵ تا ۴۰ هزار 
میلی��ارد تومانی را در صنعت ف��ولاد ایجاد کرد.  وی افزود: 
میزان تولید فولاد کش��ور در سال گذشته برابر ۲۷ میلیون 
تن برآورد ش��د و براساس برنامه وزارتخانه قرار است میزان 
تولید این فلز استراتژیک در سال جاری به حدود ۳۲میلیون 
ت��ن افزایش یابد. بدون تردید این تولید در درجه نخس��ت 
نیاز داخلی را به فولاد تامین می کند و در ادامه به صادرات 
اختصاص می یابد. بیشترین کمبود درحال حاضر در زمینه 
ورق اس��ت. در همین حال اختلاف قیمت ورق فولادی در 
بورس کالا و بازار آزاد نیز مشکل س��از شده و زمینه را برای 
رانتجویی برخی سودجویان فراهم کرده است. سال گذشته 
از مجموع ۱۲ میلیون تن اس��لب تولید شده در کشور، ۱۰ 
میلیون تن آن برای تولید ورق در داخل کش��ور به فروش 
رس��ید؛ ۲ میلیون تن باقیمانده نیز صادر ش��د. حال دولت 
می تواند برای تولید هرچه بیشتر ورق فولادی و رشد تولید 
این محصول، صادرات اس��لب را ممنوع کند. بدین ترتیب 
بس��یاری از چالش های این زنجیره برطرف خواهد شد.  اما 
ممنوعیت صادرات سایر محصولات فولادی به ویژه شمش 
محلی از اعراب ندارد. متولیان جدید وزارت صنعت، معدن 
و تجارت باید توجه کنند که تسهیل صادرات فولاد از چند 
منظر اهمیت دارد. نخس��ت آنکه کش��ور در شرایط تحریم 
قرار دارد، صادرات نفت به ش��دت کاهش پیدا کرده و افت 
ش��دید قیمت نفت موجب شده تا صادرات آن دیگر توجیه 
نداشته باش��د؛ بنابراین توس��عه صادرات غیرنفتی اهمیت 
ویژه تری دارد. به علاوه آنکه در ش��رایط کرونا رکود بر بازار 
جهانی س��ایه افکنده است. در چنین شرایطی حضور ما در 
بازار جهانی دش��وار شده است.  شهرستانی در ادامه افزود: 
ظرفیت تولید فولاد کش��ور به مراتب بالاتر از میزان تولید 
آن اس��ت، چنانچه م��واد اولیه ب��رای تولید فراهم ش��ود؛ 
تولیدکنن��دگان می توانند میزان تولی��د خود را به ظرفیت 
اسمی نزدیک کنند. این موضوع باید در تدوین سیاست های 

زنجی��ره فولاد مورد توج��ه قرار گی��رد.  وی چالش دیگر 
فولادس��ازان را فرمول قیمت گذاری شمش در بورس کالا 
دانست و خواستار بررسی این چالش از سوی مدیران جدید 
ش��د. براساس فرمول قیمت گذاری، ش��مش باید ۵ درصد 
پایین تر از قیمت این فلز در فوب خلیج فارس در بورس کالا 
عرضه شود. این فرمول مورد پذیرش تولیدکنندگان فولاد 
است، اما اختلاف نظر از آنجا آغاز می شود که مبنای تعیین 
قیمت ش��مش، ارز نیمایی اس��ت. ارز نیمایی با ارز شناور 
اختلاف حدود ۲۰ درصدی دارد و این اختلاف زمینه فساد 

و رانت را ایجاد می کند. 
به همین دلیل نیز در سال گذشته شاهد آن بودیم که محل 
مصرف یک میلیون و ۷۰۰ هزار تن شمش��ی که باید برای 
تولید میلگرد، تیرآهن و ناودانی اس��تفاده می شد؛ مشخص 
نیست. یعنی یا تبدیل به میلگرد شده و بدون ارزش افزوده 
فروخته ش��ده یا در شرایط غیرقانونی صادر شده است. این 
موضوع در هر شرایطی به منزله ضرر به اقتصاد کشور است 

و از سیستم اشتباه قیمت گذاری نشات می گیرد.  
در بازارهای جهانی، میلگرد ۹ درصد بالاتر از قیمت شمش 
به فروش می رس��د و در ایران ۱۱ درصد بالاتر از ش��مش 
قیمت گذاری می ش��ود. اما به س��بب آنک��ه تولیدکنندگان 
داخلی ش��مش را با قیمت های به مراتب پایین تر از قیمت 
جهانی خریداری می کنند، قیمت تمام شده آنها به مراتب 

پایین تر از نرخ های جهانی است.
 همی��ن موضوع نیز باعث می ش��ود بس��یاری از کش��ورها 
ص��ادرات میلگ��رد ما را دامپینگ به ش��مار آورن��د و بر آن 
تعرفه اعمال کنند. این درحالی اس��ت که اگر قیمت گذاری 
شمش اصلاح شود، کل زنجیره از آن بهره مند خواهد شد، 

چراکه قیمت کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی نیز براساس 
درصدی از قیمت شمش تعیین می شود. 

هزینه های اصلاح زنجیره فولاد  �
امیرحسین کاوه، دبیر سندیکای لوله 
و پروفیل فولادی و از تولیدکنندگان 
پایین دس��تی عملک��رد رضا  صنایع 
رحمانی، وزیر پیشین صنعت، معدن 
و تج��ارت را مثبت ارزیابی کرد. وی 
در گفت وگ��و ب��ا  »روزگار مع��دن« 
ضمن اشاره به نقش حسین مدرس خیابانی و تیم ایشان در 
تنظی��م زنجیره فولاد ابراز امیدواری ک��رد که این نگاه در 

دوران سرپرستی ایشان نیز تداوم یابد. 
کاوه خاطرنش��ان کرد: در ۲ سال گذشته تلاش شده تولید 
محصول نهایی با ارزش افزوده بیشتر مورد توجه قرار گیرد. 
اما از آنجاکه این سیاس��ت درست تاکنون در زنجیره فولاد 
اجرایی نش��ده بود، با مخالفت عده بس��یاری روبه رو شد. با 
وج��ود تمام فرافکنی ه��ا و سمپاش��ی ها از متولیان وزارت 
صنعت، معدن و تجارت تقاضا داریم تا برای تعدیل سود در 
زنجیره فولاد با توجه به س��رمایه گذاری انجام شده در هر 

بخش تلاش کنند.
 محصولاتی مانند ش��مش، اسلب و ورق برای ارزش آفرینی 
هرچه بیش��تر در اختیار تولیدکنندگان داخلی قرار گیرد. 
متاسفانه در طول سال های گذشته همواره خام فروشی در 
زنجی��ره فولاد با تبلیغ و تش��ویق همراه ب��ود، اما در ۶ ماه 
گذش��ته که وزارتخانه سیاس��ت جدیدی را برای اصلاح در 
پیش گرفته است، سودجویان به دنبال تخریب مدیران این 

نهاد دولتی هستند.  

دبی��ر س��ندیکای لول��ه و پروفی��ل ف��ولادی در تش��ریح 
درخواس��ت های تولیدکنن��دگان صنای��ع پایین دس��تی از 
سرپرست جدید این وزارتخانه گفت: زمینه توسعه صادرات 
در ش��رایطی که نیازی به آن محصول در بازار داخل وجود 
ندارد، باید فراهم شود. اما در مواردی که نیاز داخلی وجود 

دارد، صادرات درست نیست.
 هرچن��د گاهی عده ای با هیاهو می گویند دولت می خواهد 
جلوی صادرات را بگیرد، اما نباید با بحث و هیاهو عملکرد 
ای��ن زنجی��ره را متاثر ک��رد. چنانچه حتی ش��اهد بودیم 
هیاهوی بس��یاری درب��اره ابطال بحق معام��لات فولاد در 
بورس کالا ش��کل گرفت. توجه به این نکته ضروری به نظر 
می رس��د که ایران از ظرفیت های ویژه ای برای تولید فولاد 
برخ��وردار اس��ت؛ درنتیجه فروش این فلز ب��ا قیمت بالاتر 
از ن��رخ جهانی در کش��ور ما هیچ توجیهی ن��دارد و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت وظیفه دارد با قیمت های نامتعارف 

مقابله کند. 
وی از حضور حس��ین مدرس خیابانی به عنوان سرپرست 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و انتصاب محمدرضا کلامی 
به عنوان سرپرس��ت معاونت بازرگانی داخلی این وزارتخانه 

ابراز خوشحالی کرد.
 امید اس��ت ای��ن انتصابات به کنترل هوش��مند بازار به 
نح��وی که به نفع مصرف کننده نهایی باش��د، منجر ش��ود. 
خوش��بختانه در ۶ م��اه گذش��ته جلس��ات متع��ددی در 
وزارتخانه با حضور تش��کل های بخش خصوصی تش��کیل 
شده و از نظرات کارشناسی استفاده شده است. امید است 
این روند در دوران سرپرس��ت جدید تداوم یابد و مشکلات 

این زنجیره در سایه تعامل برطرف شود. 
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نظرگاه

رئیس س��ازمان صمت گیلان از فعالیت ۱۱۰ واحد صنفی 
و دو هزار و ۹۰۰ واحد صنعتی و ۱۰۶ معدن در اس��تان خبر 
داد و گفت: اصناف و صنعت س��هم ۴۵ درصدی در اش��تغال 

گیلان دارد.
به گزارش مهر، فرهاد دلق پوش در دیدار با نماینده منتخب 
لنگرود در مجلس در س��ازمان صمت گیلان با اشاره به اینکه 

۱۱۰ هزار واحد صنفی در اس��تان وجود دارد، اظهار کرد: دو 
ه��زار و ۹۰۰ واح��د صنعتی و همچنی��ن ۱۰۶ معدن نیز در 

استان فعال هستند.
وی با بیان اینکه ۴۵ درصد اش��تغال اس��تان گیلان توسط 
ای��ن واحدهای صنفی و صنعتی و معدن انجام ش��ده اس��ت، 
گف��ت: باید از توانمندی و ظرفیت نمایندگان اس��تان گیلان 

در مجلس برای توس��عه استان بهره گیری شود. دلق پوش با 
اش��اره به اینکه بیش از ۷ درصد ثروت و منابع جهان متعلق 
به ایران است، افزود: متأسفانه هنوز نتوانسته ایم که این ثروت 
را به اقتصاد پویا تبدیل کنیم. وی ادامه داد: ایجاد یک فضای 
وف��اق و همدلی واحدی توس��عه پایدار از س��وی نمایندگان 
گیلانی، اس��تان می تواند پیش��رفت قابل توج��ه ای در حوزه 

اشتغال، توس��عه صنعتی و پیشرفت طرح های عمرانی شاهد 
باش��د. رئیس س��ازمان صمت گیلان با بیان اینکه بیشترین 
مرز ترانزیتی کشور متعلق به گیلان است، افزود: می توانیم با 
بهره گیری از ظرفیت های اس��تان گیلان و با وفاق و همدلی 
به دور از یک جانبه گرایی با رویکرد توس��عه زمینه تحول در 

گیلان فراهم کنیم.

سهم 4۵ درصدی واحدهای صنفی و صنعت و معدن در اشتغال گیلان

تن زخمی جاده های روستایی زنجان زیر بار حمل مواد معدنی

اس��تاندار کرمان گفت: مورد مهمی در نشس��ت شورای 
معادن استان تصمیم گیری شد، الزام مشارکت شرکت های 
معدنی بزرگ این استان در پرداخت تسهیلات ارزان قیمت 
ب��ه واحدهای متقاض��ی تولیدی و صنعت��ی در بخش های 

مختلف است.
به گزارش ایرنا، محمدجواد فدائی در نشس��ت ش��ورای 
معادن اس��تان کرم��ان افزود: س��ال جاری جه��ش تولید 
نام گذاری ش��ده و این ش��عار محور فعالیت های ما است و 

در صورت��ی که بتوانیم تس��هیلات با ن��رخ پایین تر بدهیم 
ب��ه فعال ش��دن واحدها کم��ک می کند و کم��ک بزرگی 
ب��ه جهش تولید اس��ت. وی اظهار ک��رد: برخی واحدها به 
علت ویروس کرونا دچار خس��ارت شدند که بخشی دولتی 
در قالب پرداخت تس��هیلات به آنان کم��ک می کند و در 
استان نیز باید منابعی در این زمینه تامین کنیم. استاندار 
کرمان گفت: ش��رکت های بزرگ مسئولیت های اجتماعی 
دارند که گل  گهر و مس در این زمینه کمک های بس��یاری 

به دانشگاه های علوم پزش��کی استان کردند که امیدواریم 
ادامه یابد. وی ادامه داد: شرکت های بزرگ نسبت به ایجاد 
س��پرده در زمینه حمایت از مشکلات اقتصادی پیش آمده 
در ش��رایط کرونا و جهش تولید، اق��دام کنند و کمیته ای 
مرک��ب از بخش خصوصی و دولت گزارش��ی از این توافق 
را هر چه س��ریع تر ارائه کنند. فدائی گف��ت: کمیته امداد 
و ش��رکت مس تفاهم کردند که از مابه تفاوت سپرده مس 
برای ضمانت افراد تحت پوششی که توان ارائه ضمانت نامه 

بانکی را ندارند، استفاده کند. استاندار کرمان با بیان اینکه 
۲۰ درصد حقوق دولتی معادن در کارگروهی تعیین ش��ود 
گفت: بر اساس قانون حساب های شرکت های بزرگ باید به 
اس��تان بیاید و بانک ها بر اس��اس مصوبات شورای معادن و 
قانون باید اطلاعات لازم در این باره بدهند. وی عنوان کرد: 
دستگاه قضایی عضو شورای معادن است و مصوبات شورای 
معادن مورد تایید و امضای این دس��تگاه قرار دارد بنابراین 

ضرورت اجرایی دارد.

استاندار کرمان: 

شرکت های معدنی در پرداخت تسهیلات به واحدهای تولیدی مشارکت کنند

 گروه معدن: 
تخری��ب راه ه��ای روس��تایی در اث��ر ت��ردد 
کامیون های حمل مواد معدنی به قصه ای تکراری 
در مناطق مختلف استان زنجان تبدیل شده که 
هر بار موجی از خسارت ها و نارضایتی روستاییان 

را به بار می آورد.
به گزارش ایرنا، »از حدود ۲ ماه پیش که یک 
معدن اینجا کارش را ش��روع کرد، جاده وضعش 
به ای��ن روز افتاد«؛ مرد روس��تایی همچنان که 
از وضعی��ت ج��اده ش��کایت دارد، می خواهد که 
کمی از مس��یر را ب��ا هم با ماش��ین طی کنیم. 
راه می افتی��م. تکه ه��ای زمخ��ت گل و لای که 
از چرخ ه��ای کامیون ه��ا خود را ج��دا کرده اند، 
در س��طح جاده پهن ش��ده اند، مقداری که جلو 
می رویم ناهمواری هایی که در جاده پیدا ش��ده، 
باعث می ش��ود تا سرعت کم مان را کمتر و کمتر 

کنیم.
»اینجاها باز خوب اس��ت، کم��ی جلوتر برویم 
می بینی چه به روزمان آورده اند، این جاده ۱۰تا 
۱۵ س��ال بیش��تر عمر ندارد ولی در همین چند 
ماه طوری شده که فقط یک جاهایش می شود با 
تراکتور و کامیون از روی چاله چوله ها عبور کرد، 

با ماشین سواری که باشی، زیرش می خورد«.
س��نگینی کامیون ها باعث ش��ده تا در امتداد 
حرک��ت چرخ ه��ا، آس��فالت جاده ت��رک بردارد 
و در فواص��ل متع��دد و طولان��ی گودی ه��ا و 
فرورفتگی ه��ای زی��ادی در راه ایجاد ش��ود. در 
جاهای��ی هم کل آس��فالت جاده کن��ده و جاده 
شبیه راه خاکی شده اس��ت. مرد روستایی اینها 
را نشانم می دهد و می گوید »فکر کن یک کسی 
که این راه را نشناسد و بخواهد شب از این مسیر 
عبور کند چه بر س��رش می آی��د، این راه هفت 

هشت روستا است«.
مس��یر ۱۰ دقیقه ای را با ۲ برابر زمان معمول 

طی می کنیم و به روستا می رسیم.
از فرهاد جمالی، دهیار روس��تای پابند از توابع 
شهرستان خدابنده درباره وضعیت به وجود آمده 
می پرس��م، او می گوی��د: قبلا هم در این مس��یر 
معادن مختلفی فعالیت داش��تند ولی این معدن 
جدی��دی که کارش را ش��روع ک��رده، به خاطر 
اینکه در فصل بارندگی حمل ونقل ش��ان را انجام 
می دهن��د و بارش مداوم باران هم خاک زمین را 
کامل خیس کرده، در قسمت های مختلف جاده 
زمین نشست کرده و جاده تقریبا از حالت عادی 

خودش خارج شده است.
وی خاطرنش��ان می کند: چند روزی اس��ت به 
دلیل اعتراض س��اکنان چند روستا که در مسیر 
این جاده هس��تند، رفت و آمد کامیون ها متوقف 
و موضوع از طریق بخش��داری ب��ه فرمانداری و 

مراجع بالاتر هم منعکس شده است.
او می گوید: مس��ئولان بخشداری سجاسرود و 
فرمانداری خدابنده از مس��یر و راه تخریب شده 
بازدی��د کردند ک��ه امیدواریم اقدامات��ی را برای 
ترمیم جاده ش��اهد باشیم چون اگر ترمیم جاده 

در فصل و بهار و تابس��تان انجام نشود، با شروع 
فصل س��رما و بارش برف، کار خیلی س��خت یا 

غیرممکن می شود.
جمش��ید مرادی، دهیار روس��تای کشک آباد 
نی��ز ب��ه نارضایتی ه��ای ایج��اد ش��ده در بین 
روس��تاییان به علت تخریب جاده اشاره می کند 
و می گوی��د: صاح��ب مع��دن مدعی اس��ت که 
مج��وز دارد و می توان��د از ج��اده اس��تفاده کند 
ولی تردد کامیون ها موجب تخریب جاده ش��ده 
 و مش��کلات زیادی را برای روس��تاییان به وجود

 آورده است.
فاطمه ش��عبانی، بخش��دار بخش سجاس��رود 
از توایع شهرس��تان خدابنده نیز ب��ا بیان اینکه 
م��وارد مختلفی از آس��یب فعالیت ه��ای معدنی 
به جاده های روس��تایی در منطق��ه وجود دارد، 
می گوی��د: ما از معدنکاران خواس��ته ایم ظرفیت 
اس��تاندارد را در حمل ونقل م��واد معدنی رعایت 
کنن��د تا آس��یبی به ج��اده نرس��د، از آن طرف 
معدن��کاران مدعی ان��د که تن��اژ اس��تاندارد در 
بارگیری ه��ا را رعایت می کنند ولی فرس��ودگی 
جاده های روستایی است که موجب ایجاد مشکل 

می شود.
فرماندار شهرس��تان خدابنده با بیان اینکه در 
زمان حاضر در 3 نقطه ومسیر در این شهرستان 
با مس��ئله آس��یب حمل مواد معدنی به راه های 
روس��تایی مواجه هس��تیم، می گوی��د: مجموعه 
اداره کل صنع��ت، معدن و تجارت باید به معادنی 
مجوز فعالیت بدهد که راه اختصاصی برای خود 
داشته باشند و یا ایجاد کنند و یا دست کم قبل 
از اعط��ای مجوز، معدن��کاران را ملزم کنند تا از 
طریق راهداری ظرفیت اس��تاندارد همان مسیر 
مش��خص را با توج��ه به کیفیت ج��اده دریافت 
کنند، ولی الان ش��رایط به گونه ای است که بعد 

از تخریب یک جاده روس��تایی، راهداری تازه در 
جریان موضوع قرار می گیرد.

ای��وب بیگدل��ی، مع��اون راه��داری اداره کل 
راه��داری و حمل ونق��ل جاده ای اس��تان زنجان 
ب��ه تمهیدات و اقدامات انجام ش��ده برای ترمیم 
جاده های تخریب ش��ده روس��تایی در اثر تردد 
کامیون ه��ای حمل مواد معدنی در شهرس��تان 
اش��اره کرده و اظهار می کند: ما در 3مس��یر که 
مش��کلات عمده ای ایجاد شده، اقداماتی را انجام 
داده و یا در حال انجام هستیم که البته در همه 
م��وارد معدنکاران نیز برای ترمیم نقاط آس��یب 

دیده، به شیوه های مختلف مشارکت دارند.
وی ب��ا بی��ان اینکه بروز مش��کل ب��رای جاده 
روس��تایی در اثر فعالیت های معدنی به مشکل و 
چالش جاری و مستمر در این استان تبدیل شده 
اس��ت، می گوید: آنچه واضح اس��ت این است که 
جاده های روس��تایی با توجه زیرساختشان، ویژه 
حمل بارهای چند ۱۰ تنی نیستند، الان مسیری 
را در استان داریم که خود معدنکاران هم به علت 
تخریب بالای جاده نمی توانند از آن تردد کنند.

ج��واد یوس��فی، مع��اون راه��داری اداره کل 
راهداری و حمل ونقل جاده ای اس��تان زنجان با 
بیان اینکه درباره آسیب ناشی از حمل ونقل مواد 
معدنی به جاده روس��تایی، چندی��ن مورد اقدام 
حقوقی در اس��تان انجام شده اس��ت، می افزاید: 
معدن��کاران باید میزان بار مج��از را برای تردد از 
جاده های روس��تایی رعایت کنند و همچنین در 
نگهداری جاده ها و ترمیم راه های آس��یب دیده 

مشارکت کنند.
وی با بیان اینکه این مجموعه در حد وس��ع و 
بضاعت خود اقداماتی را ب��رای ترمیم جاده های 
روس��تایی آس��یب دیده انجام می ده��د، اظهار 
می کند: یکی از مس��ائلی که در کارگروه س��تاد 

تسهیل و رفع موانع تولید استان چند مورد به آن 
پرداخته شده، همین تخریب جاده های روستایی 

در اثر فعالیت های معدنی است.
او به ضرورت مشارکت معدنکاران در نگهداری 
از جاده های روس��تایی و ترمیم آنها تاکید کرده 
و خاطرنش��ان می کند: اعتبارات مورد نیاز برای 
ای��ن موضوع، ب��ه صورت موردی اس��ت، به طور 
مث��ال وقتی در جایی مش��کلی ایجاد می ش��ود 
ما ورود می کنیم و درخواس��ت اعتبارمی ش��ود، 
البته بهسازی جاده های آسیب دیده مشروط به 

مشارکت معدنکاران هم است.
مه��دی فرام��رزی، رئی��س اداره بهره برداری 
مع��ادن س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تج��ارت 
اس��تان زنجان با بیان اینکه موض��وع جاده های 
دسترس��ی معادن ب��ه یک معضل تبدیل ش��ده 
اس��ت، می گوی��د: جاده های روس��تایی کیفیت 
لازم را ندارن��د و از طرف��ی برای تردد مس��تمر 
کامی��ون نی��ز طراحی نش��ده ان��د، از ای��ن رو با 
 مراعات کردن میزان اس��تاندارد بار، باز هم دچار

 آسیب می شوند.
وی با بیان اینکه بر اس��اس قوانین موجود باید 
توسعه زیرساخت ها در مناطقی که معادن در آنها 
وجود دارد در اولویت قرار گیرد، خاطرنشان کرد: 
همچنی��ن طبق قانون بای��د ۱۵ درصد از حقوق 
دولتی اخذ شده از معادن در منطقه ای معدن در 
آن مستقر است، هزینه شود که این هزینه البته 

می تواند شامل بهسازی راه ها نیز بشود.
او می گوید: متاسفانه همین بازگشت ۱۵درصد 
از حقوق دولتی معادن به اس��تان، حدود 3سال 
است که انجام می شود که مبالغ آن هم کمتر از 

میزان مورد انتظار است.
فرامرزی با بیان اینکه س��ال گذش��ته بیش از 
3۲ میلیارد تومان حقوق دولتی معادن در استان 

اخذ شد، تصریح می کند: بر اساس آنچه در قانون 
آمده باید حدود ۱۵ درص��د )حدود ۴.۸میلیارد 
تومان( از این مبلغ به استان بازگردانده شود که 
محدودیت ه��ای بودجه ای دولت باعث می ش��ود 

میزان ابلاغ ها از این محل، بسیار کمتر باشد.
رئیس اداره بهره برداری معادن سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان زنجان ادامه می دهد: سال 
گذش��ته ۷۰۰ میلیون تومان از محل ۱۵ درصد 
حقوق دولتی معادن به اس��تان اختصاص یافت 
که ای��ن مبلغ با هماهنگ��ی اداره کل راهداری و 
حمل ونقل جاده ای استان، صرف بهسازی مسیر 

دولت آباد–ابهر شد.
فرامرزی می افزاید: در سال ۹۶ نیز 3۰۰میلیون 
توم��ان توم��ان از اعتبار اختص��اص یافته از این 
مح��ل، در مناطقی از شهرس��تان زنج��ان برای 
بهس��ازی مس��یرهای روس��تایی که محل تردد 

کامیون های معادن بودند، شد.
رئیس اداره بهره برداری معادن سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان زنجان با بیان اینکه برای 
بهسازی مس��یرها و جاده های دسترسی معادن 
نیازمند یک راه حل میانه هستیم، می گوید: باید 
بخشی از کار را درباره ارتقای جاده های روستایی 
خود دولت انجام دهد و از طرفی معدنکاران هم 
باید این تکلیف را داش��ته باشند که در نگهداری 
و بهس��ازی و ترمیم جاده ها مش��ارکت جدی و 

فعالانه داشته باشند.
او خاطرنش��ان می کند: اکنون راه روس��تاهای 
کش��ک آباد، پابند و ویک و چند روس��تای دیگر 
در شهرس��تان خدابنده به واس��طه فعالیت چند 
معدن در این مس��یر، دچار آس��یب جدی شده 
و رس��یدگی به این موضوع در دس��تور کار قرار 

گرفته است.
رئیس اداره بهره برداری معادن سازمان صنعت، 
مع��دن و تجارت اس��تان زنجان به مش��کلات و 
مس��ائل پیش روی معدن��کاران اش��اره کرده و 
می گوید: معدن ظرفیت و نقش مهمی در توسعه 
و رون��ق تولی��د دارد ولی معدن��کاران از جهات 
مختلف همچ��ون معارضان محل��ی و محدویت 
ابلاغ ش��ده از س��وی منابع طبیعی تحت فش��ار 

هستند.
فرام��رزی با بی��ان اینکه اس��تخراج از معادن 
نیازمند هزینه های هنگفتی اس��ت، خاطرنش��ان 
می کن��د: در زمینه اعطای تس��هیلات بانکی به 
دلیل عدم آش��نایی کافی کارشناس��ان سیستم 
بانکی، معدنکاران در مقایسه به بخش های دیگر 

تولید، نصیب کمتری دارند.
به گزارش ایرنا در زمان حاضر 3۸۲ معدن در 
سطح اس��تان زنجان وجود دارد که از این تعداد 
3۲۰ مع��دن فعال و ۶۲ معدن غیر فعال اس��ت. 
هم اکنون بیش از ۲ ه��زار و ۶۰۰ نفر در معادن 
اس��تان زنجان مشغول به کار هستند. از ۶۸ ماده 
معدنی، 3۰ نوع آن در این اس��تان وجود دارد و 
از این تعداد ۲۸ ماده معدنی در حال اس��تخراج 

است.

سهم معدن از ارتباطات

۲۷ اردیبهش��ت ب��ا پیگیری تلاش��گران عرصه 
روابط عمومی و ارتباطات ب��ه عنوان روز ارتباطات 
و روابط عمومی نامگذاری ش��ده اس��ت. در دنیای 
کنونی که محور همه فعالیت ها بر مبنای ارتباطات 
ش��کل گرفته، اغراق نیس��ت اگر بگوییم این حوزه 
رکن اساسی برای توس��عه و پیشرفت هر کشوری 
خواه��د بود. در ش��رایط فعلی در جه��ان؛ جنگ، 
اقتصاد، سیاس��ت و موضوع��ات فرهنگی همه در 
بس��تر ارتباطات ش��کل گرفته و معنا پیدا می کند 
و کش��وری پیروز اس��ت که ابزار ه��ای قویتری از 
رسانه و ارتباطات را در اختیار داشته باشد. ناگفته 
پیداس��ت که با این س��طح از اهمیت؛ در کشور ما 
تاکن��ون روابط عمومی و اطلاع رس��انی به جایگاه 
خود نرسیده و فاصله بسیاری تا رسیدن به تعریف 
و کارک��رد واقعی آن وج��ود دارد. امروز و با اعمال 
تحریم های گس��ترده، عملا امکان فروش نفت در 
کش��ور وجود ندارد و به همین سبب بخش معدنی 
کشور سهم قابل توجهی از اقتصاد کشور را به خود 
اختصاص داده و در سال گذشته سهم بخش معدن 
از صادرات غیر نفتی به 3۰ درصد رسید و این اتفاق 
مهم رس��الت روابط عمومی و رسانه ها در انعکاس 
دستاوردهای این بخش را سنگین خواهد کرد. باید 
بپذیریم ک��ه ظرفیت ها و تلاش های بخش معدنی 
کش��ور به ص��ورت ضعیفی به مردم اطلاع رس��انی 
ش��ده و مردم نقش این صنع��ت مهم را در زندگی 
خود حس نمی کنند و این در حالی اس��ت که این 
صنعت اکنون علاوه ب��ر تامین نیاز ارزی خود، ارز 
سایر صنایع کشور را نیز تامین می کند و بالاترین 
میزان اش��تغالزایی و س��رمایه گذاری در کشور در 
سال گذشته متعلق به همین بخش بوده است. در 
چند ماه اخیر تلاش کردیم در ایمیدرو، همگرایی 
در روابط عمومی ها ایجاد کنیم و نخستین همایش 
مدیران روابط عمومی ش��رکت های معدنی را بعد 
از س��ال ها برگزار کردیم و تاکی��د و حمایت ویژه 
رئیس هیات عامل ایمی��درو انگیزه مضاعفی برای 
تداوم این فعالیت ایجاد کرد که شرایط کرونا برای 
تش��کیل جلسات بعدی وقفه ایجاد کرد که انشالله 
بزودی با پروتکل های بهداش��تی ش��اهد تش��کیل 
دوباره آن خواهیم بود. هم افزایی روابط عمومی های 
ب��ه اثرگ��ذاری بهتر آنه��ا در انع��کاس تلاش های 
مدی��ران، کارکن��ان و کارگ��ران مع��دن و صنایع 
معدنی به جامعه کمک بس��یاری می کند. بر خود 
لازم می بین��م ضمن تبریک ای��ن روز به همکاران 
خ��ودم در رواب��ط عموم��ی ش��رکت های معدن و 
صنایع معدنی، از خبرنگاران سخت کوش این حوزه 
که همواره به عنوان همراه همیشگی ما در بازتاب 

اخبار تلاش می کنند تقدیر و تشکر می کنم.
منبع: ایمیدرو

خبر

بازنگری در ابلاغیه قیمت 
محصولات فولادی

در جلس��ه مش��ترک ۴ مع��اون وزارت صمت 
درباره بازنگری ابلاغیه قیمت محصولات زنجیره 
فولاد بحث و تبادل نظر ش��د. به گزارش ش��اتا، 
جلس��ه کمیته تخصص��ی محص��ولات فولادی 
با حض��ور داری��وش اس��ماعیلی »مع��اون امور 
معادن و صنایع معدن��ی وزارت صمت«، مهدی 
صادق��ی نیارک��ی »مع��اون امور مع��ادن وزارت 
صمت«، محمدرضا کلامی »سرپرس��ت معاونت 
بازرگانی داخل��ی وزارت صمت« و عباس تابش 
»رئی��س س��ازمان حمایت مصرف کنن��دگان و 
تولید کنندگان« برگزار ش��د. در این نشست بر 
روی بازنگری دوباره در سیاس��ت های مربوط به 
قیمت گ��ذاری محصولات ف��ولادی به نحوی که 
منجر ب��ه افزایش در میزان تولی��د و صادرات و  
توج��ه به محصولات پایین دس��تی ش��ود بحث 
و  تب��ادل نظر ش��د که مورد موافق��ت اعضا قرار 
گرفت. همچنین مقرر ش��د فرمول قیمت گذاری 
محصولات فولادی و عرضه محصولات ) داخل و 
صادرات( بر مبن��ای ارز نیمایی با فرمول جدید 
س��تاد تنظیم ب��ازار برای هر ی��ک از محصولات 

محاسبه باشد.

محمد سپهر
 مدیر روابط عمومی ایمیدرو
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روی خط خبر

عرضه کنن��دگان بیلت س��ی ای  اس هفته 
گذش��ته امی��دوار بودند رونق ب��ازار قراضه 
و بهبود تقاضای آس��یا به بازار ش��ان کمک 
کند ولی تا پایان هفته این جو مثبت تبدیل 
به ابهام بیش��تر در بازار شد چراکه در بازار 
واردات قراض��ه ترکیه رون��د آینده قیمت ها 
در ابه��ام بود. به گ��زارش معدن ۲۴، بیلت 
س��ی ای اس اوایل هفت��ه قبل ۳۴۵ تا ۳۵۰ 
دلار هر تن فوب دریای سیاه بود و تا پایان 
هفت��ه برخ��ی ت��ا ۳۶۰ دلار هم پیش��نهاد 
می دادند. عرضه کنندگان سی ای اس بیشتر 
روی خرید چینی ها حس��اب ب��از کرده اند. 
در چین بیلت س��ی ای اس از ۳۷۵ دلار به 
۳۸۲ دلار هر تن س��ی اف آر بهبود داش��ت. 
در هر حال خریداران آس��یایی عجله ای در 
خری��د در قیمت ه��ای بالا نش��ان نداده اند. 
بیلت س��ی ای اس در ترکیه هفته گذشته تا 
۱۰دلار بهبود داشته ۳۷۰ دلار هر تن سی 
اف آر شنیده شد البته معامله ای نهایی نشد. 
در جنوب ش��رق آس��یا نیز بیلت وارداتی تا 
۸دلار بهب��ود داش��ته ۳۷۰ تا ۳۸۰ دلار هر 

تن سی اف آر شنیده شد.

میانگین قیمت شمش در روز شنبه هفته 
گذش��ته ۵۴۵۰۰ ریال بود که تا چهارشنبه 
هفته گذش��ته به ۵۷۵۰۰ ریال رسید. علت 
افزای��ش قیمت ش��مش در درجه اول روند 
صعودی قیمت ارز بود که تا روز چهارشنبه 
هفته گذش��ته ادامه داش��ت. ام��ا برای این 
مطل��ب انتظ��ارات تورمی باعث ب��الا رفتن 
قیم��ت ش��مش ش��د در حالی ک��ه بعضی 
از کارخانه ه��ای خصوصی ش��مش تعطیل 
هستند عرضه ش��مش با محدودیت روبه رو 
نیست از طرف دیگر قیمت آهن اسفنجی در 
محدوده ۲۸۰۰۰ ریال باقی مانده و نشانه ای 
از افزایش قیمت آنهم به چش��م نمی خورد 
ضمن آنکه قیمت گندله هم تغییری نکرده 

است.
 بنابرای��ن افزای��ش قیمت ش��مش تنها 
ماحص��ل بالا رفتن قیمت میلگ��رد در بازار 
است که آنهم ناشی از توقعات تورمی است. 
تنها دلیلی که آهن تمایل به بالا رفتن نشان 
می دهد آن اس��ت که حجم پول در گردش 
دائم در ح��ال افزایش اس��ت، طبعاً قیمت 

فولاد هم باید صعودی باشد

بالدو پروکاریکا، وزیر معدنکاری ش��یلی 
در تلویزیون محل��ی گفته که راه حل مورد 
استفاده توسط شرکت آینتک ساخته شده 

است.
 به گزارش اقتصاد آنلاین، مدت هاس��ت 
که ش��یلی پیشنهاد کرده است از مس، که 
یک محصول ضد میکروبی قدرتمند است، 
جهت جلوگی��ری از گس��ترش باکتری ها، 
ویروس ه��ا و قارچ ه��ا در جاهای��ی مانن��د 

بیمارستان ها استفاده شود. 
ب��ه گفته وزی��ر معدن ش��یلی، محصول 
تقوی��ت ش��ده مس ک��ه در دفت��ر مرکزی 
پخش ش��ده اس��ت مانع از تبدیل ش��دن 
میزب��ان عوامل بیم��اری زا از چوب، پارچه 

و سطوح شیشه ای می شود. 
با توجه به خواص این م��اده، پروکوریکا 
پیش��نهاد داده که این ماده در فرودگاه ها، 
ایس��تگاه های اتوبوس و بیمارستان ها مورد 

استفاده قرار گیرد. 
همچنین درباره مراک��ز درمانی، مقامات 
دولتی گفته اند که این راه حل می تواند روی 
تجهیزات شخصی محافظ مانند ماسک های 

جراحی اس��پری ش��ود تا توانای��ی آنها در 
جلوگیری از نفوذ ویروس ها و س��ایر عناصر 

از روی پارچه را افزایش دهد. 
در ادامه گزارش آمده اس��ت، ماسک های 
پوشیده از محصول مس، مدتی قبل ساخته 
و در واقع در کنفرانس PDAC در تورنتو 

در اوایل سال جاری ارائه شده است. 
در پای��ان گ��زارش وزی��ر معدن ش��یلی 
اع��لام ک��رد: در جلس��ه ای ای��ده اضاف��ه 
کردن مس به اس��کناس های پ��رو در نظر 
گرفته ش��ده اس��ت تا آنه��ا دارای بیماری 
کمتری باش��ند، به ویژه ب��ا توجه به اینکه 
 پول نقد بیش��تر از س��وی افراد سالخورده

استفاده می شود.

اس��تیل مینت از کاه��ش ۴ درصدی ص��ادرات بزرگترین 
صادرکننده س��نگ آهن جهان یعنی اس��ترالیا در ماه آوریل 

خبر داد.
به گزارش معدن نیوز، حجم صادرات س��نگ آهن استرالیا 
در م��اه آوریل ۷۴.۶۱ میلیون ت��ن بود درحالی که در مارس 

۷۷.۳۲ میلیون تن بوده است.
فولادس��ازان چینی فعالیت خود را آغاز کرده اند و ش��اهد 

بهبود فعالیت های اقتصادی این کشور خواهیم بود.
 به دلیل حاشیه سود پایین فولادسازان، فولادسازان چینی 
ترجیح می دهند س��نگ آهن با عیار پایی��ن خریداری و وارد 

کنند. 
 در نتیجه تقاضا برای س��نگ آهن عیار بالای اس��ترالیا رو 
ب��ه کاهش اس��ت. با این حال صادرات در ماه آوریل نس��بت 

 به آوریل س��ال گذش��ته ک��ه ۶۹.۲۲ میلیون تن بود، رش��د 
داشته است.  این رشد به دلیل تاثیر طوفان استرالیا در مارس 
 ۲۰۱۹ بوده که باعث کاهش حجم صادرات سنگ آهن این کشور

 شده است.
اس��تیل مینت متوسط بهای سنگ آهن ۶۲ درصد را در ماه 
آوریل با ۵ درصد کاهش ۸۳ دلار و ۹۵ س��نت گزارش داده 
درحال��ی ک��ه در ماه م��ارس ۸۸.۱ دلار تحویل CFR چین 

بوده است.
 دلیل این کاهش نرخ نیز تغییر تقاضای سنگ آهن از عیار 
بالا به سمت عیار پایین با هدف مقرون به صرفه بودن، بوده 

است.

بیش��ترین حج��م ص��ادرات اس��ترالیا در م��اه آوری��ل به 
س��مت چین بوده اس��ت. حجم ص��ادرات به چی��ن در ماه 
مذک��ور ۶۲.۳۸میلیون ت��ن بود که کمی کمت��ر از صادرات 

۶۲.۸۶میلیون تنی ماه مارس است.
کره دومین مقصد صادرات س��نگ آهن اس��ترالیا بود. این 
کش��ور در ماه آوریل ۵.۱۹ میلیون تن سنگ آهن از استرالیا 

وارد کرد که ۴۴ درصد بیشتر از مارس است.
 ژاپ��ن هم به عنوان س��ومین مقصد صادرات س��نگ آهن 
اس��ترالیا در ماه مورد بررسی ۴.۴۴ میلیون تن سنگ آهن از 
این کش��ور وارد کرد. صادرات اس��ترالیا به هند در ماه آوریل 

۱۸۵ هزار تن بود.

تحولات قیمتی بیلت فولاد در ایران و جهان

مس به درمان کرونا کمک می کند؟

کاهش صادرات سنگ آهن استرالیا در ماه آوریل 

 گروه معدن: 
براس��اس گزارشی پیش بینی ش��ده است که 
تقاضا الماس تا سال۲۰۵۰ به ۲۹۲میلیون قیراط 
می رس��د و این رقم رشدی بیش از ۸۸درصد در 
سال۲۰۱۸ از ۱۵۵میلیون قیراط الماس را نشان 

می دهد.
ب��ه گ��زارش اقتصادآنلاین، ذخای��ر الماس در 
روس��یه، کنگو و بوتس��وانا حداقل ۸۰.۶ درصد 
از کل جه��ان را تش��کیل می ده��د ک��ه حدود 

۱.۱میلیارد میلیون قیراط تخمین زده می شود.
طبق اطلاعات جمع آوری شده به وسیله سایت 
»لرنبوند« مس��تقر در لندن، روس��یه بیشترین 
ذخایر را ب��ا ۶۵۰ میلیون قیراط الماس دارد که 
ح��دود ۵۲درصد از ظرفیت جهانی را تش��کیل 

می دهد.
بر اس��اس این گزارش، کنگ��و با ۱۵۰ میلیون 
قیراط یا ۱۳درصد از کل جهان در رتبه دوم قرار 
دارد، در حالی که بوتسوانا مقام سوم را در اختیار 
دارد و ذخای��ر الماس در این کش��ور ۹۰میلیون 

قیراط است.
در این گزارش آمده اس��ت افریقای جنوبی و 
اس��ترالیا همچنین بخش قابل توجهی از ذخایر 
جهان��ی را به ترتیب ب��ا ۵۴ و ۳۹ میلیون قیراط 

الماس به خود اختصاص داده اند.
با ای��ن حال، با وجود کاه��ش تقاضای فعلی، 
نتیجه اقدامات قرنطینه ناشی از بیماری ویروس 
کرونا انتظار می رود که فروش سنگ های زبر در 

۳۰ سال آینده به طور پیوسته صعود کند.

ای��ن مطالعه پیش بینی کرده اس��ت که تقاضا 
الماس تا س��ال ۲۰۵۰ ب��ه ۲۹۲ میلیون قیراط 
می رس��د و این رقم رش��دی بی��ش از ۸۸درصد 
در س��ال ۲۰۱۸ از ۱۵۵ میلی��ون قیراط الماس 

را نشان می دهد.
براساس این گزارش با پیش بینی شرایط فعلی 
بازار به نظر می رس��د بخش جهانی الماس هنوز 

از س��قوط قیمت و فروش از اواخر سال ۲۰۱۸، 
دوباره با شیوع کرونا روبه رو شده است. با گذشت 
۲م��اه از اقدامات جدی برای کم کردن ش��یوع 
وی��روس، این ش��رکت درحال حاض��ر امیدهای 
معدنچیان معدن الماس را برای بهبودی از بین 

می برد.
ش��رکت آلروس��ا برترین تولید کنن��ده الماس 

در جه��ان از نظر تولی��د، از کاهش ۹۵ درصدی 
فروش در ماه آوریل در مقایس��ه با مدت مشابه 
سال گذش��ته خبر داد. همچنین هفته گذشته 
این ش��رکت دولتی تحت کنترل روسیه با اشاره 
به وخیم تر شدن شرایط بازار، تصمیم به متوقف 

کردن تولید در دو معدن خود گرفت.
ش��رکت دی بیرس )  De Beers( بزرگ ترین 

تولید کننده جهان از نظر ارزش، پیش بینی تولید 
سال ۲۰۲۰ را برای پنجمین ماه متوالی کاهش 
داد. پیش از این رویداد نیز فروش خود در آوریل 

را لغو کرده بود.
معادن الم��اس دومینیون کان��ادا که صاحب 
کنترل مع��دن ایکاتی و ش��ریک ۴۰درصد ریو 
تینتو، در ماه آوریل برای حمایت از ورشکستگی، 
ش��کایت کردن��د. هفته گذش��ته یک��ی دیگر از 
ش��رکت های کانادایی، زیان خالص ۳/۳ میلیون 
دلار یا ۰.۰۱ دلار در هر س��هم را برای س��ه ماه 

اول سال ۲۰۲۰ منتشر کرد.
در ادام��ه گ��زارش آمده اس��ت، پت��را الماس 
افریق��ای جنوبی در اقدامی اساس��ی برای حفظ 
ش��رکت به تازگی پرداخت بهره وام ۲۱ میلیون 
دلاری بده��ی جدید خود را ب��ه تاخیر انداخته 
است. براس��اس این گزارش ، تحلیلگران هشدار 
داده ان��د که بانک ه��ای س��رمایه گذاری به طور 
بالایی تمایلی به اعتبار خود برای تولیدکنندگان 
الم��اس ندارند چراک��ه موجودی ها ب��ه فروش 

نمی رسد.
در ادامه گزارش، سیتی در یادداشتی در اوایل 
ماه مه اعلام کرده است که نگران تولید بیش از 
حد الماس های خش��ن پس از بازگشایی اقتصاد 
هس��تیم زیرا بسیاری از موجودی های موجود به 
طور بالقوه می توانند درون سیستم ریخته شوند 
و بازار ممکن است قادر به جذب همه این موارد 
نباش��د و در نتیجه فش��ار قیمت گذاری افزایش 

یابد.

روسیه دارای بیشترین ذخایر الماس در جهان

چین به دنبال خرید بیلت 
حوزه آ سه آن

اخی��را تن��اژ بالای��ی از بیلت ویتنام از س��وی 
چینی ه��ا خریداری ش��ده و عرض��ه کننده های 
اندونزیایی نیز به دنبال افزایش فروش به چینی ها 
هستند. به گزارش »کالاخبر«، ۱۰۰ تا ۱۵۰ هزار 
تن بیلت ویتنام در ۳۷۲ تا ۳۸۰ دلار هر تن فوب 
به چین فروخته ش��ده که ظاهرا معادل ۳۹۰ تا 
۳۹۱ دلار هر تن س��ی اف آر است. افزایش قیمت 
سایر عرضه کننده ها موجب شد تمایل به خرید 

از ویتنام در این حجم بالا مشاهده شود.
آخری��ن معام��لات بیل��ت هن��د در ۳۸۲ ت��ا 
۳۸۵دلار ه��ر ت��ن س��ی اف آر ب��وده و محصول 
سی ای اس در ۳۷۹ تا ۳۸۲ دلار هر تن سی اف آر 
ش��نیده شده است. ولی همه محصولات فولادی 
نیمه تم��ام تولید خارج از حوزه آس��ه آن ش��امل 
۲درصد تعرفه وارداتی در چین می ش��وند از این 
رو قیمت ۳۹۱دلار هر تن سی اف آر بیلت ویتنام 

باز هم برای وارد کننده چینی جذاب تر است.

 عرضه کنندهای
  ورق سی ای اس

 در پی افزایش قیمت
عرضه کنندگان ورق گرم سی ای اس تولیدات 
ژوئ��ن را پیش فروش کرده ان��د و حال به دنبال 
بررس��ی جو بازار با افزایش قیمت های صادراتی 

برای تولیدات جولای هستند.
به گزارش فولاد ایران، تقاضای چین و ویتنام 
و بهبود قیمت محصولات نیمه تمام فولادی در 
بازاره��ای مقصد به ویژه آس��یا به آنها در رش��د 

قیمت کمک کرده است.
قیم��ت فعل��ی ورق گ��رم صادرات��ی ۳۵۰ تا 
۳۶۵دلار ه��ر تن فوب دریای س��یاه اس��ت در 
حال��ی ک��ه هفته قب��ل ۳۵۰ ت��ا ۳۶۰ دلار بود. 
بیشتر بازارهای آسیا حامی بازار ورق سی ای اس 
بوده اند. چین معاملاتی در ۳۴۵ تا ۳۶۰ دلار هر 

تن فوب برای ورق گرم سی ای اس داشته است.

کاهش تولید واحدهای 
ذوب نیکل چین

چی��ن در ماه آوریل حدود ۱۴ هزار و ۴۰۰ تن 
نیکل تصفیه ش��ده تولید کرد که نس��بت به ماه 
پیش از آن افت ۷.۶۳ درصدی داشت، اما نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته حدود ۱۴.۵۵ درصد 

افزایش داشت.
 ،SMM ب��ه گزارش فلزات آنلاین، ب��ه نقل از
تولی��د نیکل تصفیه ش��ده چین در م��اه آوریل 
با ۷.۶۳ درصد کاهش نس��بت ب��ه ماه مارس به 
۱۴هزار و ۴۰۰ تن رسید که در مقایسه با مدت 
مشابه سال گذشته رشد ۱۴.۵۵ درصدی داشت. 
ب��ا وجود ثبات فعالیت واحدهای ذوب، تولید ماه 
آوری��ل به دلی��ل روش های مختلف محاس��به و 
نحوه گزارش برخی واحدها نسبت به ماه مارس 

کاهش داشت.
فعالیت بیش��تر واحده��ای ذوب نیکل در ماه 
آوری��ل با ثبات هم��راه بود. واحد ذوب گانس��و 
تولید ماهان��ه ۱۳ هزار تن را حف��ظ کرد. واحد 
ذوب سین کیانگ تولید را اندکی نسبت به فصل 
نخست افزایش داد و همین روال را در ماه می نیز 
ادامه خواه��د داد. تولید واحدهای ذوب جی لین 
و ش��اندونگ نیز ثابت ب��ود. واحد ذوب تیانجین 
تغییر چندانی نسبت به ماه گذشته نداشته است، 
اما ممکن است به دلیل افزایش هزینه مواد اولیه 
و حفظ س��ودآوری، فعالیت خود را کاهش دهد. 
اما واحد ذوب گوانگشی هنوز فعالیت خط تولید 

نیکل تصفیه شده را از سر نگرفته است.
ب��ا رالی قیم��ت نی��کل و تش��ویق واحدهای 
ذوب ب��ه ادامه تولی��د پس از کاه��ش اقدامات 
مه��ار کروناوی��روس، انتظ��ار می رود ک��ه تولید 
نیکل تصفیه ش��ده چین در م��اه می به ۱۵ هزار 
و ۱۰۰تن افزای��ش یابد. انتظار افزایش تولید در 
حالی اس��ت که محدودیت های ایجاد شده ناشی 
از کروناویروس در خ��ارج از چین، باعث نگرانی 

درباره عرضه مواد اولیه شده است.
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افزایش۵۲درصدیسودخالصمیدکو
س��ود خالص ش��رکت توس��عه معادن و صنایع معدنی خاورمیان��ه )میدکو( 
براساس صورت های مالی سال مالی منتهی به 1398/12/29 )حسابرسی شده( 
با رش��د ۵2 درصدی نسبت به سال مالی قبل از آن به 1۰، 7۶2، 447 میلیون 

ریال رسید.
به گزارش ماین نیوز، سود خالص هر سهم این شرکت هم با رشد 24 درصدی 

نسبت به سال مالی قبل معادل 3۰3 ریال اعلام شد.

تعلیقالزامصادراتسیمانسفید
ازطریقبورسکالا

دبیر کارگروه تنظیم بازار در نامه ای به معاون فنی و امور گمرکی گمرک ایران 
از تعلیق الزام صادرات سیمان سفید از طریق بورس کالا خبر داد.

به گزارش سیمان خبر، در نامه ای که عباس قبادی برای جمال ارونقی ارسال 
کرده، آمده اس��ت: پیرو نامه ش��ماره 1۶/33481۶ مورخ 21 اس��فند 1398 و 
عطف به نامه ش��ماره ۶۶891 مورخ هش��تم اردیبهش��ت 1399 انجمن صنفی 
کارفرمایان صنعت س��یمان، به آگاهی می رساند به دلیل محدودیت های ایجاد 
ش��ده بر اثر ش��یوع ویروس کرونا و به تبع آن بسته شدن برخی از مرزها، قطع 
پروازه��ا و نب��ود امکان حضور خریداران خارجی جه��ت دریافت کد معاملاتی، 
الزام صادرات س��یمان سفید از محل رینگ صادراتی بورس کالا تا اطلاع ثانوی 

لغو می شود.
بر این اس��اس، پس از برقراری ثبات کامل و رفع موانع یاد شده و تاریخ الزام 

برای صادرات از محل رینگ صادراتی، متعاقبا اعلام خواهد شد.

۵مزیتعرضهگستردهکالاها
دربورسکالا

رئیس کمیته فقهی س��ازمان بورس به نقش بورس در اقتصاد کش��ور اش��اره 
کرد و گفت: اگر بورس در کش��ور وجود نداش��ت دولت باید هزینه های زیادی 
متقبل می شد و آن فواید و منافعی که باید به مردم منتقل می شد، انتقال پیدا 
نمی کرد لذا از این جهت بورس توانس��ته اس��ت یک خلأ اساسی و جدی را در 

اقتصاد مرتفع کند.
ب��ه گزارش کالاخبر، غلامرضا مصباحی مقدم به مزایای عرضه محصولات در 
بورس کالا اشاره کرد و با بیان اینکه بورس کالا ویژگی هایی دارد که به رشد و 
پیش��رفت اقتصادی کمک می کند، اظهارکرد: نخستین مزیت عرضه محصولات 
در بورس کالا ارائه کالاهای اس��تاندارد اس��ت زیرا تا محصولی استاندارد نباشد 
قابل عرضه در بورس نیس��ت بنابراین خریداران مطمئن هستند اگر کالایی در 
بورس عرضه می ش��ود رعایت اس��تاندارد های کیفیت در م��ورد آن کالا صورت 

گرفته است.
وی اضافه کرد: مزیت دیگر ش��فافیت اس��ت زیرا ه��م عرضه کنندگان و هم 
تقاضاکنندگان در بورس کالا وارد معامله می ش��وند و معاملات کاملا به صورت 
ش��فاف صورت می گیرد و چن��د قیمتی در این بازار وجود ن��دارد، لذا علاوه بر 
شفافیت شاهد رقابت در بورس کالا هستیم به طوری که رقابت تنگاتنگی بین 
عرضه کنندگان و تقاضا کنندگان در بورس ایجاد می شود که رقابت سالمی است.
رئی��س کمیته فقهی س��ازمان بورس به نقش بورس اضاف��ه کرد: این رقابت 
س��الم موجب می ش��ود که کم ترین و واقعی ترین قیمت ش��کل بگیرد؛ از سوی 
دیگر عرضه محصولات در بورس کالا به تولیدکنندگان قابلیت پیش بینی کردن 
قیمت ها را می دهد و باعث می ش��ود تا آنها براساس پیش بینی ها اقدام به تولید 
کنن��د علاوه بر اینک��ه ظرفیت هم در بورس برای تولید کننده بهتر تش��خیص 

داده می شود.
مصباحی مقدم در ادامه به قیمت گذاری دس��توری اشاره کرد و گفت: اصولا 
رانت در جایی شکل می گیرد که 2 قیمت وجود داشته باشد؛ طبعا یک قیمت، 
قیمتی اس��ت که دولت به صورت دس��توری تعیین ک��رده و به بنگاه ها تکلیف 
می کند که آن را رعایت کنند ولی علاوه بر آن قیمت دیگری در بازار آزاد شکل 
می گیرد که قیمت دوم، قیمت اول را به شدت تحت تاثیر قرار می دهد و طبعا 
برای کس��انیکه در بازار دوم کالاهای خود را عرضه می کنند یک رانتی ش��کل 
می گیرد؛ در واقع این افراد تلاش می کنند تا بتوانند سهمیه هایی که می خواهند 
ب��ه بازار کنترل ش��ده عرضه کنند را کاهش دهند و ب��ا تعلل آن کالا را به بازار 

رسمی عرضه می کنند.
رئی��س کمیته فقهی س��ازمان بورس عنوان کرد: در این صورت س��ود اصلی 
حاص��ل از اختلاف دو نرخ فوق به جیب واس��طه می رود و با این اقدام ش��اهد 
پدیده های��ی چون احتکار و تعل��ل در عرضه محصولات ب��ه بهانه های مختلف 

خواهیم بود لذا در مجموع قیمت گذاری دستوری به سود تولید نخواهد بود.
به گفته مصباحی مقدم، بورس کالا به عنوان یک رکن بازار س��رمایه توانسته 
اس��ت طی سال های، اخیر اقتصاد ایران را از معاملات غیرشفاف حواله ای نجات 
دهد و کشف قیمت ها براساس عرضه و تقاضا را جایگزین قیمت گذاری دستوری 
کند؛ به این ترتیب اینکه کماکان عده ای موافق قیمت گذاری دستوری هستند 

نشان دهنده قدرت بالای واسطه ها در اقتصاد ایران است. 
ب��ه گفته وی، دولت به ه��ر میزان که زمینه عرضه بیش��تر و رونق معاملات 
بورس کالا را فراهم کند در وهله نخست به خود کمک کرده است زیرا شفافیت 
و رقاب��ت دو اص��ل برای رونق اقتصادی اس��ت که از طریق بورس کالا میس��ر 

می شود.
وی افزود: در گذشته که بورس کالا وجود نداشت، بنگاه های بزرگ در بازارها 
جولان می دادند و مصرف کنندگان امکانی برای گرفتن حق خود نداش��تند اما 
امروز به دلیل ایجاد ش��فافیت و امکان نظارت ها، مجالی برای سوء استفاده این 
بنگاه ه��ا باقی نمانده و مصرف کنندگان نیز براس��اس رقابت به خرید مواد مورد 
نیازش��ان می پردازند بنابراین در صورت حمایت ها از بورس کالا، این بورس در 
آینده می تواند به یکی از مراجع قیمتی کالاهای مهم ایرانی از قبیل محصولات 
پتروش��یمی، فلزی و کش��اورزی در منطقه تبدیل ش��ود تا نقش ایران در روند 

قیمت کالاها اثرگذارتر شود.

رویخطخبر

آیا حباب بورس خواهد ترکید؟

پایان خوش »کنور« در سال مالی ۹۸

معاون وزیر اقتصاد: 

دولت از مدیریت صندوق هایETF خارج می شود

افزایش سرمایه »فجر« صحت ندارد

 گروه معدن: 
مدیرعام��ل ب��ورس اوراق بهادار تهران دلایل رش��د 
ب��ازار بورس ایران برخلاف رون��د بورس های جهان که 
در ماه های اخیر با روند نزولی همراه بوده اند را تشریح 
ک��رد. به گزارش مه��ر، علی صحرای��ی در گفت وگو با 
شبکه العالم به تشریح وضعیت بورس تهران در شرایط 

کنونی کشور پرداخت.
برخ�ی از تحلیلگران داخلی و خارجی بر این  �

اعتقاد هس�تند که ش�رایط صعودی بورس ایران 
مستمر نبوده و دارای حباب است و به زودی فرو 

می ریزد، نظر جنابعالی در این مورد چیست؟
درباره موضوع حباب، پژوهشکده مطالعات اقتصادی 
وزارت اقتص��ادی به طور مس��تقل تحقیقی انجام داده 
و موضوعیت کلی حباب رد ش��ده اس��ت، ولی ممکن 
است ش��رکت هایی در اندازه های کوچک وجود داشته 
باش��ند که دارای ارزش مازاد over value باش��ند و 
به واس��طه رفتار بازار حتما اصلاح می شوند. ولی علت 
اصل��ی افزایش قیمت ها در بازه زمان��ی کوتاه به کمتر 
توجه کردن س��هامداران به مقوله سودآوری بوده و به 
ارزش های جایگزینی روی آورده اند. دوستانی که نظریه 
حباب را مطرح می کنند شاید ملاک تعیین قیمت آنها 
سود آوری جریان های نقدی، و ارزش فعلی جریان های 
نقد آتی باشد و تفاوت در دیدگاه ها است. اگر بخواهیم 
به طور کلی به این پرسش پاسخ دهیم، می توان گفت 
بورس ما به واسطه  ارزش های جایگزینی حباب نیست 
ولی ممکن اس��ت ش��رکت های کوچکی باش��ند که با 
قیمتی بیش از ارزندگی خود مواجه شده و در اصطلاح 
Over Value بوده و برخی ها به واسطه تمرکزی که 
روی ش��رکت های کوچک دارند چنین اظهارنظرهایی 

کرده اند.
ظرفیت بورس ایران برای حضور ش�رکت ها و  �

سرمایه گذاران چه میزان است؟
ب��ورس ای��ران س��ابقه ۵2 س��اله دارد و ب��رای اجرای 
و  اساس��ی  قان��ون   44 اص��ل  کل��ی  سیاس��ت های 
خصوصی س��ازی اقتصاد از طریق بازار سرمایه از 1۰سال 
گذشته بستری فراهم ش��ده و همچنان این مسیر ادامه 
دارد. بیشتر شرکت هایی که در 1۰ سال اخیر سهامشان 
در بورس واگذار ش��ده اس��ت دولتی بوده اند و در صنعت 
خود از ش��رکت های بزرگ به شمار می روند، این ظرفیت 
به واس��طه جمعیتی که امروز بازار س��رمایه را به عنوان 
ی��ک گزین��ه س��رمایه گذاری انتخاب کرده ان��د، ظرفیت 
بزرگی است و شرکت های بزرگی در بورس پذیرفته شده 
اس��ت و آخرین ش��رکت بزرگی که پذیرفته شد، شرکت 
س��رمایه گذاری تأمین اجتماعی )شس��تا( ب��ود که 187 
شرکت زیرمجموعه دارد و 82 درصد پرتفوی شرکت های 

زیرمجموعه شستا در بورس پذیرفته شده است.
در ش�رایطی ک�ه بورس ایران در حال رش�د  �

اس�ت و بورس ه�ای منطقه ای در رک�ود، آیا این 
صعود می تواند انگیزه ای برای ش�رکت در بورس 
ای�ران باش�د؟ حض�ور و س�رمایه گذاری ب�رای 

خارجی ها با چه شرایطی امکان پذیر است؟
س��رمایه گذاران خارج��ی می توانن��د ب��ه راحتی در 
ب��ورس س��رمایه گذاری کنن��د و درحال حاض��ر نی��ز 
صندوق هایی هس��تند ک��ه در بورس س��رمایه گذاری 
می کنن��د، معم��ولا صندوق های بین الملل��ی بازارهای 
بکری همچون بازار کش��ور ما را با محاس��بات خود به 
عنوان گزینه های پرریس��ک و پربازده به عنوان مقصد 

س��رمایه گذاری انتخاب می کنند. سرمایه گذار خارجی 
با یک س��رمایه گذار ایران��ی تفاوتی ن��دارد، در ضمن 
س��رمایه گذاران خارجی ک��ه به قصد س��رمایه گذاری 
استراتژیک وارد شرکت های ایرانی می شوند می توانند 
از حمایت ه��ای قان��ون س��رمایه گذاری خارج��ی نیز 

برخوردار شوند.
با توجه به اینکه ایران یک کش�ور نفت خیز  �

ب�وده و اقتصادی مبتنی بر درآم�د نفتی دارد آیا 
کاهش قیم�ت نفت بر بورس ایران تأثیر داش�ته 

است؟
بورس نفت کاهش قیمت داش��ته ولی شرکت هایی 
ک��ه در بورس حضور دارند تولید کننده نفت نیس��تند، 
محصولات پتروشیمی و پالایشگاهی تولید می کنند و 
بخش��ی از محصولات خود را در داخل و بخش دیگر را 
صادر و به فروش می رس��انند. این شرکت ها عمدتاً در 
حوزه صنایع پتروشیمی هستند و محصولات خود را به 
بازارهای بین المللی صادر کرده که در نتیجه سودآوری 
آنه��ا تحت تأثی��ر کاهش قیمت نفت ب��ه صورت کلان 
نمی باش��د، البته ممکن اس��ت در یک ش��رکت خاص 
محدودیت هایی ایجاد شده باشد که این محدودیت نیز 
در کوتاه مدت اس��ت و درحال حاضر تأثیر محسوسی از 
رکود اقتصاد جهانی در بورس ایران مشاهده نمی شود.

در روزه�ای گذش�ته ش�اهد عرضه س�هام  �
ش�رکت های دولت�ی در ب�ورس ب�وده ای�م، این 
عرضه ه�ای دولتی را چگون�ه ارزیابی می کنید و 

چه تأثیر بر بورس می گذارد؟
در راس��تای ادامه اج��رای سیاس��ت های اصل 44، 
باقیمانده ش��رکت هایی که در بورس پذیرفته شده اند 
و س��هام آنها در اختیار دولت بوده، به این معنی که به 
اندازه یک کرس��ی در حدود 2۰ درصد از شرکت هایی 
که واگ��ذار کرده بود را در بورس عرض��ه نکرده بود و 
باقیمانده س��هام دولت به صورت صندوق های ETF و 
یا به صورت عرضه مس��تقیم در بازار به فروش خواهد 
رسید. براین اساس 3 صندوق در صنایع بانک و بیمه، 
صنعت پالایشگاهی و در صنعت خودرو، معادن و فولاد 
طراحی ش��ده که واحدهای آن ب��ا 2۰ درصد تخفیف 
نس��بت به 3۰ روز گذش��ته به همه هموطنان تا سقف 
2میلیون تومان قابل فروش است. از سال 14۰۰ به بعد 
مالکیت این یونیت ها نیز به اش��خاص واگذار می شود. 
درحال حاض��ر دولت س��هامدار ممت��از واحدهای این 

صندوق ها است و مدیریت این بلوک را به نمایندگی از 
سهامداران دولت انجام خواهد داد.

موض�وع دیگر تحریم ه�ای امریکاس�ت که  �
اقتصاد ایران را هدف گرفته اس�ت، آیا تحریم ها 

بر بورس چه تأثیری داشته است؟
این پرس��ش بارها از بنده در رس��انه های خارجی و 
داخلی س��وال ش��ده است ولی ش��اخص ها، نماگرها و 
اعداد و ارقام به روشنی منعکس کننده پاسخ شما است. 
واقعیت این است که اقتصاد ایران درون زاست و تنوع 
اقلیم و ش��رایط طبیعی که کش��ور ما دارد و همچنین 
ظرفیت منابع طبیعی و معدنی به همراه نیروی انسانی 
جوان، خلاق و دارای تحصیلات عالیه، چرخ اقتصادی 
را ب��ه حرک��ت درآورده و محدودیت ه��ای تحریمی را 
برط��رف کرده ایم. گرچه زحم��ات و تلاش های ما زیاد 
ش��ده یا هزینه ها افزایش یافته اس��ت و کاری بر زمین 
نمانده است. محصولات متنوع شرکت های مختلف در 
ب��ازار بزرگ 8۰ میلیونی داخل��ی و بازار بکر منطقه به 
فروش می رس��د و یا خدمات ارائه می ش��ود، در نتیجه 
نماگرها نشان می دهد که در حوزه اقتصاد غیر نفتی در 
سال گذش��ته با رکود مواجه نبوده ایم و حتی صادرات 
قابل توجهی نیز داش��تیم. بخش��ی از محدودیت های 
تحریمی فروش نفت نیز به وس��یله صادرات غیرنفتی و 

محصولات دیگر جبران شده است.
در  � می توان�د  درحال حاض�ر  ب�ورس  آی�ا 

خنثی س�ازی تحریم ه�ا به اقتصاد کش�ور کمک 
کند؟

درگذش��ته اقتصاد ای��ران به طور عم��ده مبتنی بر 
تأمین مالی از بانک ها بوده ولی در شرایط موجود بازار 
س��رمایه نیز بالی برای تأمین مالی اقتصاد کشور است. 
همان ط��ور که مطلع هس��تید دولت نیز ش��رکت های 
متنوع��ی را در ب��ورس عرضه کرده اس��ت ک��ه از این 
طریق بخش��ی از تأمین مالی خ��ود را انجام می دهد. و 
از ای��ن طریق محدودیت های جهانی در ارتباط با عدم 
تخصیص منابع س��رمایه گذاری خارجی و فاینانس به 
صنایع و اقتصاد کشور نیز از طریق تأمین مالی داخلی 
انجام می شود و به راحتی سهامداران عمده شرکت های 
پذیرفته ش��ده در بورس، س��هام این ش��رکت ها را در 
وثیق��ه ق��رار می دهن��د و از همین ب��ازار تأمین مالی 
می کنندابزاره��ای تأمین مالی زیادی در بازار داریم که 
بزرگترین تأمین مالی 1۰۰۰ میلیارد تومانی در بورس 

اوراق به��ادار تهران از طریق اختیار فروش تبعی انجام 
شده و سایر محصولات بازار بدهی بورس نیز در همین 
راستای تأمین مالی ش��رکت های پذیرفته شده است. 
خ��لأ تأمین مالی جهانی را از همین جریان های نقدی 
خ��رد پس انداز مردم جب��ران می کنیم و جریان نقدی 
م��ردم جمع آوری و در مس��یر تولید و کمک به تأمین 

مالی پروژه ها و شرکت ها استفاده می شود.
جای�گاه بورس ای�ران را در بین کش�ورهای  �

منطقه و جهان چگونه ارزیابی می کنید؟
 WFE و FEAS بورس تهران عضو فدراسیون های
اس��ت و در سال میلادی گذشته مطابق با گزارش های 
ای��ن دو فدراس��یون به لح��اظ افزای��ش ارزش بازار و 
ش��اخص رتبه اول را به خود اختصاص داد. در مقایسه 
با بورس های منطقه، بورس های کش��ورهای حاش��یه 
خلیج ف��ارس مبتن��ی بر بان��ک یا نفت اس��ت ولی در 
ب��ورس ایران بیش از 4۰ صنعت حض��ور دارند و تنوع 
محصولات و شرکت هایی که در صنایع مختلف هستند 
بسیار بیشتر است. از سوی دیگر جمعیت قابل ملاحظه 
82 میلیون نف��ری، ظرفیت بالقوه زیادی برای افزایش 

سمت تقاضا را دارد.
ارزیابی شما از آینده بورس تهران به  ویژه در  �

مرحله پس از کرونا چیست؟
مرحله پس��ا کرونا زمانش هنوز مشخص نیست ولی 
بسیاری از کش��ورها با رعایت پروتکل های بهداشتی و 
رعای��ت فاصله گذاری اجتماع��ی، برخی از فعالیت های 
اقتصادی خود را شروع کرده اند و نماگرهای بورس های 
جهانی بر این امر صحه می گذارد، قیمت نفت که متأثر 
از این موضوع هست، نشانگر آغاز فعالیت های اقتصادی 
به صورت تدریجی اس��ت. در این مسیر نیز محصولات 
برخی شرکت ها به ویژه صنایع پتروشیمی، پالایشگاهی 
و معادن صادر می شود. با کاهش محدودیت های جهانی 
به دلیل وضعیت کرونا و تقاضای مشتریان جهانی برای 
محصولات، فروش ش��رکت های لیست شده در بورس 
تهران افزایش می یابد و در نتیجه افزایش س��ود آوری 

اثرات مثبتی خواهد داشت.
ب�ه عن�وان آخری�ن س�وال توصیه ش�ما به  �

س�رمایه گذاران خارجی به ویژه س�رمایه گذاران 
کش�ورهای عرب�ی که قص�د س�رمایه گذاری در 

بورس تهران را دارند چیست؟
طری��ق  از  می توانن��د  خارج��ی  س��رمایه گذاران 
1۰8کارگزار فعال در بازار سرمایه ایران که تعدادی از 
آنها فعالیت بین المللی نیز دارند اقدام به سرمایه گذاری 
کنند. همچنین از طریق صندوق ها، منابع آن صندوق 
را دریاف��ت و خود به مدیریت آن بپردازند، یعنی طرف 
حساب س��رمایه گذاران خارجی ما همان مدیریت فاند 
ب��وده و نقل و انتقال پول را همان ش��رکت متخصص 
ای��ن کار انج��ام می ده��د و محدودیت ه��ای موجود 
را خ��ود برط��رف کرده و حضورش��ان در ای��ن بازارها 
ب��ه ص��ورت خری��د یونیت ها خیلی آس��ان تر اس��ت. 
 همچنین اطلاع��ات این فاندها و یونیت ها در س��ایت

 www.fipiran.com قاب��ل دسترس��ی و بررس��ی 
است. اشخاصی هم که نگاه بلندمدت و استراتژیک در 
س��رمایه گذاری دارند می توانند با توجه به حمایتی که 
در مقررات ما از طریق قانون فیپا وجود دارد بلوک های 
ش��رکت ها را خریداری کنند و دولت هم خروج س��ود 
نقدی و اصل س��رمایه را تحت شرایطی تضمین کرده 

است.

از ابتدای س��ال جاری صندوق س��رمایه گذاری مشترک 
پیشرو خرید قابل توجهی در نماد فجر داشته و تعداد سهام 
خود را از حدود 9 9. میلیون س��هم به 17 میلیون س��هم 
رسانده است. شایعه شده ش��رکت فولاد امیرکبیر کاشان 

درصدد افزایش سرمایه از محل سود انباشته است.
این ش��رکت تا پایان سال 97، س��ود انباشته ای معادل 
2.3۶ برابر س��رمایه ثبت ش��ده خود داش��ته است. ضمن 
اینکه بررسی آمار تولید و فروش فجر نشان می دهد فولاد 
امیرکبیر کاش��ان در فروردین، گالوانیزه را تقریبا کیلویی 
89۰۰ تومان به فروش رسانده است. در حالی که نرخ هر 
کیلوگرم گالوانیزه در بازار آزاد حدود 14 هزار تومان است! 
عزیز قنواتی، عضو هیات مدیره ش��رکت فولاد امیرکبیر 
کاشان در گفت وگو با بورس نیوز در رابطه با شایعات مطرح 
شده در مورد افزایش سرمایه »فجر« از محل سود انباشته 
بیان کرد: ش��رکت درحال حاضر هیچ برنامه مدونی جهت 
افزایش س��رمایه ن��دارد و حتی این موضوع جزو دس��تور 

مجمع عادی سالانه هم نیست.

امیرکبی��ر  ف��ولاد  ش��رکت  اگرچ��ه  داد:  ادام��ه  وی 
کاش��ان، س��ود انباش��ته قابل توجه��ی در اختی��ار دارد؛ 
ول��ی این س��ود انباش��ته در چرخ��ه س��رمایه در گردش 
ش��رکت ق��رار دارد و افزای��ش س��رمایه از مح��ل س��ود 
 انباش��ته، تاثی��ری در روند فعالیت و س��ودآوری ش��رکت

نخواهد داشت.
ای��ن فعال صنعت فولاد درباره علت اختلاف نرخ فروش 
محصولات ش��رکت با نرخ های بازار نیز گفت: شرکت های 
ف��ولادی معمولا محصولات خود را چند ماه بعد از فروش، 
ب��ه خریدار تحویل می دهن��د و درآمد فروش نیز در زمان 
خروج کالا از انبارها در صورت های مالی شناسایی می شود. 
افزایش نرخ فعلی گالوانیزه نیز گزارش های 2تا3ماه آینده 

شرکت نمایان خواهد شد.
قنواتی خاطرنش��ان کرد: ب��رای تحلیل وضعیت تولید و 
فروش یک ش��رکت، باید عملکرد یک س��اله مورد بررسی 
قرار بگیرد و بررس��ی آمار تولید و فروش یک ماه از س��ال، 

نشان دهنده تمام زوایای فروش یک شرکت نیست.

پ��س از اعلام س��ود خالص��ی 1۰43 ریالی به 
ازای هر سهم از کنور در 9 ماهه نخست، گزارش 
حسابرسی نشده این شرکت از عملکردی مناسب 
و پایان خوش این ش��رکت در سال مالی 1398 
خب��ر می دهد. به گ��زارش بورس نی��وز، با وجود 
اع��لام ف��روش در ح��دود ۰.2 درصدی س��هام 
ش��رکت س��رمایه گذاری معادن و فلزات و اعلام 
س��ودی ۶9۶ میلیارد ریالی حاص��ل از واگذاری 
این س��هم در روز های اخیر، بای��د منتظر ماند و 
عکس العمل س��هامداران این ش��رکت را پس از 
بازگش��ایی نماد، دید. ش��رکت معادن صبانور در 
سال مالی 1398 با رشد 244درصدی سودآوری 
نسبت به سال گذشته روبه رو بوده و سود خالص 
کسب شده این ش��رکت در این مدت به 4.۶۰1 
میلیارد ریال رس��یده است. سود هر سهم محقق 
ش��ده سال 1398 معادل 1.۵۶7 ریال به ازای هر 
س��هم اس��ت که 827 ریال از این سود در شش 

ماهه دوم محقق شده اس��ت. گفتنی است بیش 
از 1۰۰7 میلی��ارد ریال از س��ود 4.۶۰1 میلیارد 
ریال��ی این ش��رکت در س��ال 1398، مربوط به 
شناس��ایی درآمد های ناشی از سرمایه گذاری )به 
طور عمده مربوط به ش��رکت های سرمایه گذاری 
توسعه معادن و فلزات و شرکت آهن و فولاد ارفع 
اس��ت(، فروش س��رمایه گذاری ها )عمدتا فروش 
س��هام در نماد ومعادن( و بی��ش از 323 میلیارد 
ریال درآمد های ناش��ی از تسعیر ارز است. مقادیر 
فروش تجمیعی کنسانتره و گندله در سال پیش 
984 هزار تن بوده است که نسبت به مدت مشابه 
س��ال 1397، 9 درصد افزایش را نشان می دهد. 
متوسط نرخ فروش کنسانتره و گندله داخلی در 
ای��ن مدت معادل ۶.4 و 9.4 میلیون ریال به ازای 
هر تن بوده اس��ت که نش��ان از افزایش نرخ های 
چش��مگیر این محصولات به ویژه در شش ماهه 

دوم سال دارد.

معاون وزیر اقتصاد گفت: دولت بعد از پایان س��ال 
14۰۰ از مدیریت صندوق های ETF خارج می شود.

ب��ه گزارش س��نا، عب��اس معمارنژاد درب��اره نحوه 
 )ETF( مدیری��ت صندوق های واس��طه گری مال��ی
اظهارک��رد: براس��اس قانون ت��ا پایان برنامه شش��م 
مدیری��ت صن��دوق در اختیار دولت خواه��د بود اما 
دولت موظف است که از سال 14۰۰ به بعد مدیریت 

این صندوق ها را واگذار کند. 
وی با بیان اینکه این س��ازوکار مصوبه هیات دولت 
و قانون اس��ت، ادامه داد: اینک��ه دولت باید به تدریج 
خ��ود را از مدیریت صندوق های واس��طه گری مالی 

ی��ا هم��ان ETF خ��ارج کن��د، در قانون 
آمده اس��ت. اف��رادی که ی��ک دهم درصد 
واحدهای صندوق را داش��ته باش��ند، حق 
ش��رکت در مجامع را دارند و می توانند در 
تعیین مدیریت صندوق در تصمیم گیری ها 

مشارکت کنند. 
مع��اون ام��ور بانکی، بیمه و ش��رکت های دولتی با 
اش��اره به اینکه ام��کان فروش واحده��ای باقی مانده 
به اش��خاص حقوقی وجود دارد، ادامه داد: از آنجایی 
که ترکیب س��هام حاضر در ای��ن صندوق ها خوب و 
ارزنده اس��ت، پیش بینی می کنیم اش��خاص حقوقی 

ب��رای خری��د واحده��ا ترغی��ب خواهن��د 
ش��د ک��ه ب��ا همی��ن ان��دک یونیت��ی که 
 خریداری می کنند، مش��ارکت قابل توجهی 

داشته باشند. 
معمارنژاد گفت: برآورد ما این اس��ت که 
در روزه��ای پایان��ی مهلت پذیره نویس��ی، 
اس��تقبال خوبی از خرید واحدهای نخستین صندوق 
واس��طه گری مالی انجام ش��ود چراک��ه در حالی هر 
واحد س��رمایه گذاری 1۰هزار تومان به مردم فروخته 
 ش��ده ک��ه قیم��ت واقع��ی آن نزدیک ب��ه 2۰ هزار 

تومان است. 

وی همچنی��ن درب��اره واگ��ذاری دارای��ی بانک ها 
اظهارک��رد: روند واگ��ذاری دارای��ی بانک ها در حال 
انجام است و ظرف یک ماه و نیم گذشته بانک ها فقط 

7 هزار میلیارد تومان سهام فروختند. 
معاون امور بانک��ی و بیمه وزارت اقتصاد ادامه داد: 
نخستین عرضه بزرگ دولت تا چند روز آینده آگهی 
خواهد شد و گروه سرمایه گذاری امید مرتبط با بانک 
س��په که ارزش آن 7۰ هزار میلیارد تومان اس��ت را 

واگذار خواهیم کرد.
البته ای��ن واگذاری تا پایان س��ال در چند مرحله 

انجام می شود. 
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